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Бүх эрх хуулиар хамгаалагдана ©

УЛС ТӨР
Ерөнхий сайд халаагуур, шө
нийн тоолуурыг зээлээр авах 
боломжийг бүрдүүлэхээ амлав.
Засгийн газрын хуралдаанаар 
15 сумын эмнэлэгт УАЗ мар
кийн машин өгөхөөр боллоо. 
УИХын дарга ав  ли гын 
хэргээр шийтгүүлсэн хүнд төр 
дахин итгэл үзүүлэхгүй гэлээ. 
АНын даргын сонгуульд 
өрсөлдөгч тав ГовьАлтай айм
гийнхантай уулзжээ. 
Үндсэн хуулийн ойг маргааш 
тэмдэглэж, Б.Чими   дийн 
нэрэмжит шагнал олгоно. 

ЭДИЙН ЗАСАГ
Монголбанк 118 тэрбум 
төгрөгийн үнэт цаасыг 14 ху
вийн хүүтэйгээр арилжаалав. 
Монголын хөрөнгийн бир
жийн индекс 848.63 нэгж болж 
0.18 хувиар өсөв. 
Санхүүгийн салбарын хууль, 
тогтоомжид нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулах төсөлд санал авна. 
Төмрийн хүдрийн ханш 
мягмар гарагаас хойш 5.5 
хувиар өсөв. 
АНУын жижиг, дунд биз
несийн орчин эерэг хүлээлттэй 
байна. 

НИЙГЭМ
Батлан хамгаалахын салбар 
авлигад өртөх өндөр эрсдэлтэй 
гэж дүгнэжээ. 
900 гаруй бөхөнгийн сэг 
зэмийг устгаж, ариутгал, хал
вар гүйжилт хийсэн байна. 
”Өргөө” амаржихын тө  рөх 
өрөөний тааз нурсан хэр   гээр 
барилгын компанийг шүү хэд 
өгчээ. 
Өнгөрсөн жил  олдсон архео
логийн олдворуудаар өнөөдөр 
үзэсгэлэн гаргахаар болов. 
СХДийн 26 дугаар хорооны 
иргэдийн хүсэлтээр нийтийн 
тээврийн Ч26 чиглэл нээлээ. 

ДЭЛХИЙ
КремльТрампын эсрэг 
ба римт цуглуулж буй тухай мэ
дээллийг WikiLeaks үгүйсгэлээ. 
Пан Ги Муны төрөл төрөгс
дийг АНУ авлигын хэрэгт 
буруутгалаа. 
Япон цаг агаараас болж 
сансар руу мини пуу жин хөөр
гөх туршилтаа хойш луулав.
Жорж Лукас Лос Анжелест 
“Оддын дайн”ы музей 
байгуулна. 
БНХАУд Pokemon Go 
тоглоомыг түр хориглов.
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Өнгөрсөн онд ууцны үнэ 250 мянган төгрөг байсан бол энэ жил даруй 100 мянгаар хямдарчээ. Гэвч Цагаан 
сарын баярын өдрүүдэд үнэ өсөх магадлалтай. 7
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Цагаа олсон шийдвэр

Хамгийн гол нь эрүүл, аюулгүй орчинд 
амьдрах нь чухал. > 4

Найдвар тээсэн  зэс

“Оюутолгой” компани 850 мянган тонн зэсийн 
баяжмал борлуулна. > 11

Өвөлжилт 64 суманд хүндэрчээ

Арваннэгдүгээр сар 20 жилд тохиогоогүй 
хүйтэн байв. > 5
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Сар шинэдээ бэлдэх таатай үе

Ерөнхийлөгч Ц.Элбэгдорж 
өчигдэр сэтгүүлчидтэй “Нийс
лэлийн агаар, орчны бохирдлын 
тухай” сэдэвт зан гиа гүй уулзалт 
хийлээ. Тэрбээр уулзалтын эхэнд 
агаарын бохирд лыг бууруула
хад хэвлэл мэдээллийнхний 
орол цоо тааруу байна хэмээн 
нэлээд зэмлэнгүй хэлэв. Тэр бээр 
“Үндэсний аюул гүй байд лын 
зөвлөлийн хуралд хол богдох 
албан тушаалтнуудыг орол
цуулан нийслэлийн агаар, орчны 
бохирдлын асуудлыг хэлэлцлээ. 
Тус хурлаар зөвлөмж гаргасан. 
Үндсэн хуульд байдаг гол заалт 
нь Монгол Улсын иргэн амьд 
явах эрхтэй. Мөн эрүүл, аюулгүй 
орчинд амьдрах эрхтэй. Тэгэхэд 
Улаанбаатар хотын орчин 

Габриэль Вилдау
Шанхайн тэнгэр баганадсан 

барилга ирээдүйн бэлгэ тэм дэг 
болсоор бага бус хугацаа өн 
гөрчээ. Итгэхгүй бол хиймэл 
оюун ухаан, цаг хуга цаа гаар 
зорчих аялал, нарийн тех
нологитой тагнан турших 
ажил лагааны тухай киноны 
ерөн хий зураглалд тус хотыг 
ашигладаг Холливудын най
руулагч нараас асуугаад үзэгтүн.

Спайк Жонзийн “Her” кинонд 
Шанхайг футурист стиль бүхий 
ирээдүйн Лос Анжелес хо
тын дүрд хувиргасан. Скарлет 
Йоханс соны дуу оруулсан 

Улаанбаатар тахлын голомт 
болсныг анхаарууллаа

Shanghai Tower - 
Хятадын бэлгэ тэмдэг

УЛС ТӨР

Б.Гандолгор 
@gandolgorZGM
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аюултай болчихоод байна. 
Шилжилт хөдөлгөөнийг 

хяз гаарлах нь Үндсэн хуулийн 
дагуу авсан арга хэмжээ. 
Түүнч лэн Үндэсний аюулгүй 
байд лын үзэл баримтлал гэж 
бий. Үүнийг ч гэсэн үндэслэж 
шийд вэр гаргасан. Эхийн 
хэвлийд бүрэлдэж буй хүү
хэд амьгүй болох хэмжээнд 
хүр сэн гамшигийг аюул гэх
гүй өөр юу гэх юм бэ. Үүнд 
төрийн байгууллагууд үйл 
ажиллагаагаа нийцүүлэхгүй 
бол өөр юунд нийцүүлэх вэ. 
Иргэд амьжиргаагаа залгуулах 
гэж л хотод нүүж ирсэн. Түүнээс 
эрүүл мэндээрээ хохирох гэж 
хот бараадаагүй. 2009 онд анх 
Ерөнхийлөгч болохдоо Улаан
баатар гамшигийн хот болсныг 
хэлж байсан. 

ком пьютер үйлдлийн системд 
дурлаж буй гол дүрийн 
(жүжигчин Хоакин Феникс) 
хайрын түүхийг уг кинонд 
өгүүлдэг. “Looper” кинонд цаг 
хугацаагаар хэсүүчлэгч, хөлсний 
алуурчин Брюс Уиллис 2074 
он хүртэл 30 жил амьдрахаар 
Шанхайд ирдэг. Түүнийг ала
хаар өөрийнх нь залуу цагийн 
хувилбар араас нь ирнэ. “Mis
sion Impossible III”т Том Круз 
биозэвсэг хулгайлаад 88 давхар 
Jinmao Towerээс олсоор буудаг 
хэсэг бий.

9

Төрөлжсөн банкны үйл ажил
лагааг зохицуулах хуулийн 
төс лийг УИХын даргад он 
солигдохын өмнө УИХын нэр 
бүхий зарим гишүүд хамтран 
өргөн мэдүүлсэн. Энэ нь Хөрөнгө 
оруулалтын банкны тухай 
хуулийн төсөл. Монголбанкны 
тэргүүн дэд ерөнхийлөгчөөр 
ажиллаж байсан Б.Жавхлан 
гишүүнээр ахлуулсан МАНын 
20 гаруй гишүүн уг хуулийн 
төслийг боловсруулсан юм. 
Хуулийн төсөлтэй зэрэгцээд 
БНХАУын Үйлдвэр худалдаа
ны банкинд Монгол Улсад 
төлөө лөгчийн газар байгуулах 
зөв шөөр лийг Монголбанкнаас 
олгов. 

Дэлхийн шилдэг банкуудын 
жагсаалтыг гурван жил дараалан 
тэргүүлж буй 42 улсад 400 
гаруй салбар нэгжтэй олон 
улс дамнасан банкны салбар 
төлөөлөгчийн газраа нээхээр 
болж байна. Хөрөнгө оруулалтын 
банк үүсгэн байгуулах, үйл 
ажиллагаа явуулах хууль, эрх 
зүйн орчныг бүрдүүлэхээр зорьж 
байгаа нь сайшаалтай. Гэвч дээрх 
хуулийн төсөлд ноцтой алдаа, 
дутагдал их байгааг зарим эдийн 
засагч хөндөж байна. Тэдний 
үзэж буйгаар таван бүлэг, 18 
зүйлтэй Хөрөнгө оруулалтын 
банкны хуулийн төслийг илүү 
чамбайруулах шаардлагатай аж.

Манай улсын хувьд төв 
болон арилжааны банкны хоёр 
хуультай. Харин дээрх хуулийн 
төсөл нь банкны системийн гурав 
дахь цоо шинэ хууль болох юм. 

Тал зассан 
нөхөөстэй 
төсөл

НИЙТЛЭЛЧИЙН БУЛАН

Б.Тулгат
ЗГМ
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Шинэ санаа

ШАР АЙРАГ БА КОФЕГ ХЭРЭГЛЭХ 
ТОХИРОМЖТОЙ ҮЕ

ШАР 
АЙРАГ

Тархины бор гадарга нь сэтгэн бодох чадварыг 
дээд зэргээр төвлөрүүлж, хэл болон харилцан 
үйлчлэлийг зохицуулдаг.

Согтууруулах ундаа бор гадаргад 
нөлөөлснөөр анхаарал бага зэрэг сарних ч 
аливааг саадгүй гүйцэтгэнэ.

Таны цусан дахь согтууруулах ундааны хэмжээ 
0.07 буюу хоёр аяга шар айраг уусантай 
тэнцэхэд таны бүтээлч чадвар ердийнхөөс 
илүү нэмэгдэнэ.

НӨЛӨӨЛӨЛ

КОФЕ

Зохицуулагч аденозин хүний 
биед орсноор ажигламтгай 
болдог.

Харин 15 минутын дараа 
кофейн үйлчилж эхэлснээр эрч 
хүч нэмэгддэг.

ХҮРТЭХҮЙ АДЕНОЗИН

УУХ ТОХИРОМЖТОЙ ҮЕ ДҮГНЭЛТ

Шинэ содон санааны эрэлд гарсан бол 
шар айраг тохиромжтой.
Олсон санаагаа сайжруулж, төвлөрөх 
шаардлагатай бол кофе сонгоорой.
Гэвч хэтрүүлвэл хор болно.

ЗГМ: ИНФОГРАФИК

dailyinfographic.com©

Гүйцэтгэл
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ТОДРУУЛГА & ЗАЛРУУЛГА 

Уншигч та манай сонины мэдээ, нийтлэл, 
сурвалжлагатай холбоотой тодруулж, 
залруулах шаардлагатай санал, хүсэлт 

байвал

› OPED@ZASAG.CO

Утас: 99901526 хаягаар бидэнтэй 
холбогдоно уу. 

ЕРӨНХИЙЛӨГЧ

» ҮНДСЭН ХУУЛЬ
Шинэ Үндсэн хууль 
батлагдсаны 25 жилийн 
ой маргааш тохионо. Энэ 
хүрээнд Төрийн ордонд 
АИХын депутатуудын 
хүндэтгэлийн уулзалт 
болохын зэрэгцээ Төрийн 
түүхийн музейн үзэсгэлэнгийн 
танхимд архивын баримтын 
үзэсгэлэнгийн нээлт болно.  

» ЗАСГИЙН ГАЗАР 
Орхон аймгийн Эрдэнэт хотоос 
Хөвсгөл аймгийн Цэцэрлэг 
сумын нутаг дахь Овоотын 
уурхай хүртэл барьж байгуулах 
төмөр замын шугамын чигийг 
баталлаа. Энэхүү төмөр зам 
ашиглалтад орсноор Хөвсгөл, 
Булган, Орхон аймгийн ашигт 
малтмалын орд газруудын 
бүтээгдэхүүнийг эргэлтэд 
оруулах, үр өгөөжийг 
дээшлүүлэх, аялал жуулчлал 
нэмэгдэх зэрэг давуу тал бий 
болох аж.

» ЧУУЛГАН
АТГ 10 жилийн ойгоороо 
Авлигын эсрэг үндэсний 
чуулганыг Төрийн ордонд 
зохион байгууллаа. Авлигатай 
үр дүнтэй тэмцэх чиглэлээр 
асуудал дэвшүүлж, шийдвэрлэх 
арга замаа тодорхойлж, 
цаашид нийгмийн бүлгүүдтэй 
хамтран ажиллах зорилгоор 
энэхүү чуулганыг зохион 
байгуулжээ. 

» НАМУУД 
Ардчилсан намын дүрмийн 
дагуу намын даргад нэр 
дэвшигчдээс нэрээ татах 
сүүлийн хугацаа өнгөрсөн 
мягмар гарагт дууссан. Намын 
даргад нэр дэвшиж буй таван 
нэр дэвшигчдээс хэн нь ч нэрээ 
татаагүй гэдгийг Сонгуулийн 
зохион байгуулах хорооноос 
мэдэгдлээ. Тиймээс энэ сарын 
29ний өдөр Ардчилсан намын 
гишүүд таван нэр дэвшигчийн 
төлөө саналаа өгөх юм. 

ТОВЧХОН 

Б.Ганбаяр / ЗГМ©
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Гэтэл агаарын бохирдлыг 

хүмүүсийн анхаарлын төвд 
оруулна гэдэг урт хугацаа 
зарцуулах ажил. 2010 онд 
Агаарын бохирдлын төлбөр 
авах тухай хууль баталж 
байсан. НҮБын байгаль орчны 
зөвлөгөөн дээр энэ асуудлыг 
тавьж байсан. Давосын жил 
бүрийн чуулган дээр би ярьдаг 
байлаа. Зөвхөн Улаанбаатарт 
л яриад байсан асуудал биш. 
2010 онд Агаарын бохирдлыг 
бууруулах тухай хууль санаа
чилъя гэхэд санаачлах гишүүн 
олдохгүй л байсан шүү дээ. Би 
зургаан жилийн өмнө утааг 
зүрхэндээ хар л даа гэж хэлж 
байсан. Хэлнэ гэдэг бол хийхийн 
эхлэл” гэлээ. 

Мөн тэрбээр нүүрсийг угааж 
хэрэглэх хэрэгтэй байна гэдгийг 
ч онцолсон юм. Ерөнхийлөгчийн 
хэлснээр бол Улаанбаатарын гэр 
хорооллынхон 600 мянган тонн 
нүүрс түлдэг юм байна. 

Үндэсний аюулгүй байд лын 
зөвлөлийн хурлаар Улаан
баатарын агаарын бохирдлыг 
гамшигийн түвшинд хүрсэн 
гэж үзсэнийг дуулгалаа. 
Ингэж гамшигт хүрлээ гэж 
үзвэл агаарын бохирдол ихтэй 
бүсийг тодорхойлох, шилжилт 
хөдөлгөөнийг хязгаарлах зэрэг 
эрх зүйн үндэс бүрдэж буй 
юм байна. Түүнчлэн агаар 
бохирдуулбал хариуцлага 
тооцох боломжтой болж байгаа 
аж. Улаанбаатарын агаарын 
бохирдлыг бууруулах үндэсний 
хорооны нэрийг Орчны бохирд
лын асуудлаарх онцгой байдлын 
үндэсний хороо гэж нэрлэхээр 
болсноо Үндэсний аюулгүйн 
байдлын зөвлөмжид тусгажээ. 

 Үндэсний хорооны зөвлөлийн 
шийдвэрийг биелүүлэхгүй бол 
хариуцлага хүлээх хэрэгтэй. 

Улаанбаатар тахлын голомт 
болсныг анхаарууллаа
Гамшигийн бүс гэж 
зарласан учраас 
нүүлгэн шилжүүлэх 
асуудал яригдана

Утаатай тэмцэх нь удаан 
хугацааны ажил хэмээв. 

Нэгэнт гамшигийн бүс 
гэж зарласан учраас нүүлгэн 
шилжүүлэх асуудал яригдана. 
Улаанбаатар амьд рахад сайхан, 
хүрч ир гэж би хэзээ ч хэлж 
байгаагүй шүү гэдгийг ч дурдав. 
Ерөнхийлөгч Улаанбаатар 
бол тахлын голомт хэмээн 
анхаарууллаа. Утаанаас 
гадна хөрс, усны бохирдол ч 
гамшигийн хэмжээнд хүрсэн 
тул байгууллагууд хүртэл ойрын 

гаар ласныг дэлхийн хэвлэл 
мэдээллийн байгууллагаас анх 
“Синьхуа” агентлаг мэдээл
сэн. Улаанбаатар агаарын 
бохирдлоос болоод шилжилт 
хөдөл гөө нийг зогсоох арга 
хэмжээ авлаа гэж. Лондон хотод 
байдаг “Цэвэр агаар сан” ийм 
санаачилга гаргасан байгуул
лагатай хамтарч ажиллая 
гэдгээ илэрхийлсэн. Тэгэхээр 
монголчууд өөрсдөө манлайлж 
утааг бууруулах хэрэгтэй. 
Гаднаас мөнгө авах сэтгэхүй 
рүү татагдах л юм бол бид унах 
гээд байна. Уг нь хотын захын 
цэцэрлэг халаалтын асуудлаа 
газрын гүний дулаанаар хан
гаж, санхүүжилтээ гаднын 
байгууллагаас авчихвал хялбар 
шийдэгдэнэ. Иргэд гэртээ нарны 
цахилгаан хэрэглэж илүү 
гарс наа нийтийн цахилгаанд 
холбочихвол болно гэж үзэж 
байгаа. Ийм байдлаар олон айл 
халаал тын асуудлаа шийдсэн 
байдаг. Дэлхий нийтийн ханд
лага ч ийм болсон. 

-Утаатай тэмцэхийн тулд 
Улаанбаатарт ардчилал 
ярихгүй гэлээ. Нөгөө талаар 
хотын татварыг өндөр тогтоох 
санал гаргаж байна. Цахилгаан 
халаагуураар хангана гэж 
байгаа. Гэтэл өмнө нь өчнөөн 
мөнгө зарсан. Ийм алдаатай 
бодлогыг дахиж хэрэгжүүлэх 
хэрэг байна уу? 

Өмнө нь хийсэн ажил ал
даа тай байсан бол тэрийгээ 
засаад явна. Түүнээс бүгдийг 
нь үгүйс гэж болохгүй. Та нар 
төрийг шүүмжлэх бүрэн эрх
тэй. Үндэсний хороо цаашид 

сайжруулаад хийгээд явах 
хэрэгтэй. Хотын татварын 
асууд лаа Улаанбаатар оруулж 
ирэх байх. Гэхдээ иргэдэд 
сонголт байх ёстой. Одоо 30 
мянган байр эзэнгүй байна. Сул 
байранд иргэдээ оруулах талаар 
зохицуулалт хийх хэрэгтэй. 

-Төвлөрлийг сааруулахад 
төр юу хийх вэ. Орон нутгийн 
хөгжлийн санд түлхүү мөнгө 
хуваарилах боломж байхгүй 
юу? 

Захиргааны үйл ажиллагаа, 
иргэдийн сонголт хоёр давхар 
явж байж асуудал шийдэгдэнэ. 
Орон нутгийн хөгжлийн 
сангаас сүүлийн таван жилд 
бүтээн байгуулалт сайн хийлээ 
гэж ярьдаг. Би орон нутгийн 
Хөгжлийн сангийн мөнгийг 
өмнөх жилээс нь битгий бууруу
лаач гэсэн хүсэлт тавьдаг. Сум 
орон нутаг нь сайхан болоод 
ирэхээр иргэдэд ажлын байр 
бий болно. Ерөнхий сайд 
зарим орон нутгийн иргэдийг 
хөдөө рүү нүүвэл малжуулах 
төсөл хэрэгжүүлнэ гэсэн. Энэ 
бол төвлөрлийг сааруулах нэг 
шийдэл. Үйлдвэр, үйлчилгээ 
байгуулах, ажлын байр бий 
болговол хөдөө рүү иргэд нүүнэ 
шүү дээ. 

Ерөнхийлөгч эхлээд хотын 
хөрсийг эрүүлжүүлэх, цаашид 
ногоон бүсийг илүү нэмэг
дүүлвэл утааны хор тай лагддаг 
болно гэдгийг онцол лоо. 
Утаатай орчинд ногоон бүс бий 
болгочихвол асуудал шийдэгдэх 
боломжтой юм байна. Хүмүүс 
айл бүхэн 10 мод тарья гэж 
фэйсбүүкт бичсэн байсан. 
Байгаль орчны байгууллагууд 
ногоон бүс бий болгоход 
санаачилга гаргаж ажиллах 
байх гэдгийг ч дурдав. Мөн 
хороодын дарга нарыг утаа 
үйлдвэрлэдэг өрхүүдийнхээ тоог 
гаргаж самбарт мэдээлж байх 
хэрэгтэйг санууллаа. Цаашдаа 
хороогоо утаагүй болгож чадсан 
Засаг дарга нарыг урамшуулах 
бодлого барих аж. Түүнчлэн утаа 
буурахгүй байвал дүүргийнх нь 
Засаг даргыг огцруулдаг болгох 
хэрэгтэй гэлээ. 

нутаг руу нүүх санаачилга 
гаргаач гэдгийг уриалсан юм. 

Тэрбээр уулзалтын үеэр сэт
гүүлч дийн сонирхсон асуултад 
хариуллаа. 

-Азийн хөгжлийн банк утаа-
тай тэмцэж буй улс орнуудад 
санхүүгийн дэмжлэг үзүүлж 
байгаа юм билээ. Үндэсний 
аюулгүй байдлын зөвлөлөөс 
гаргасан зөвлөмжийн дагуу 
бид гаднаас санхүүгийн 
дэмжлэг авах боломж бий юу? 

Шилжилт хөдөлгөөн хяз

Агаар 
бохирдуулбал 

хариуцлага 
тооцох боломж-
той болж байгаа

Өнгөрсөн парламентаас 
Сонгуулийн тухай хуулийг 
нэгтгэж, УИХ, орон нутаг 
болон Ерөнхий лөг чийн 
сон гуулийг нэг хуулиар зохи
цуу лахаар шийдвэрлэсэн. Гэвч 
өнгөрсөн арванхоёрдугаар сард 
УИХын нэр бүхий гишүүд 
Ерөнхийлөгчийн сонгуулийг 
тусдаа хуулиар зохицуулахаар 
төсөл боловсруулж, өргөн 
барьсан юм. Хуулийн төсөл 
санаачлагчид Сонгуулийн 
ерөнхий хорооны санал, 
дүгнэлтэд тулгуурлан тех
никийн өөрчлөлтөөр хийхээр 
боловсруулсан хэмээн тайл
барласан. Сонгуулийн ерөнхий 
хороо ч өнгөрсөн хоёр удаагийн 
сонгуулийг нэгдсэн нэг хуулиар 
зохион байгуулахад багагүй 
будлиан үүсэж, хүндрэл бэрх
шээл үүссэн гэдгийг дуулгажээ. 

Гэвч УИХ дахь цөөнхийн 
бүлэг болон төлөөлөл уг хуулийн 
төслийг эсэргүүцэж байгаагаа 
илэрхийлж, эрх баригчдыг 
хардав. Учир нь парламентад 
олонхыг бүрдүүлж буй улс 
төрийн хүчин өөрсдийн байр 
сууриа голлож, өөрсдөдөө ашиг
тайгаар батлах гэж улайрдаг 
уламжлал гэм биш зан болсонтой 
холбоотой юм. Гэхдээ төлөвлөж 
хийсэн хуулийн өөрчлөлтөөс 
төсөөлж байснаас өөр үр дүн 
гарсан бодит жишээ нь өнгөрсөн 
УИХ болон орон нутгийн 
сонгуулийн дүн. Харин хууль 
санаачлагчдын зүгээс УИХ
ын зарим гишүүнийг хуулийн 

БАЙР СУУРЬ

Сонгуулийн хууль тойрсон эсрэг, тэсрэг санал
төслийг мушгиж байна хэмээн 
шүүмжилсэн.

Энэхүү хуулийн төсөлтэй 
холбогдуулан УИХ-ын гишүүд 
болон Сонгуулийн ерөнхий 
хорооны төлөөллийн байр 
суурийг сонирхсон юм. 

Н.ЭНХБОЛД: ТӨСӨЛ ДЭЭР 
МАРГААН ДАГУУЛАХ 

ЗҮЙЛ, ЗААЛТ БАЙХГҮЙ

2015 онд баталсан Сон
гуулийн тухай хуулийг УИХ 
дахь таван намын төлөөлөл 
оролцож, баталсан учраас тухайн 
хуульд орсон Ерөнхийлөгчийн 
сонгуультай холбоотой хэрэг
жүүлж болох заалтуудыг нь 
хэвээр үлдээсэн. Мөн бүр өмнө 
нь Ерөнхийлөгчийн сонгуулийг 
зохион бай гуулж байсан хуулиас 
ололттой заалтуудыг нь авсан. 
Өөрөөр хэлбэл, хоёр хуулийн 
дундаас сайн гэсэн заалтуудыг 
нэгтгэж боловсруулсан. Ер 
нь сонгуулийг хэрхэн зохион 
байгуулах тухай процедуртай 
холбоотой заалтуудыг нэгтгэ
сэн. Харин ерөнхий шаардлага, 
тогтолцоотой холбоотой зохи
цуулалтууд бол хэвээрээ байгаа. 
Энэ төсөл дээр маргаан дагуулах 
зүйл, заалт байхгүй, зөвхөн 
процедуртай холбоотой асуудал 

учраас хугацаа шаардахгүй байх 
гэж бодож байна. 

Л.БОЛД: ӨӨРСДИЙНХӨӨ 
СОНГУУЛЬД ЗОРИУЛСАН 
ХУУЛЬ БОЛОВСРУУЛСАН

    

Сонгуулийн тухай хуулийг 
бүх тал нь хүлээн зөвшөөрсөн 
байх учиртай. Өөрөөр хэлбэл, 
ялсан, ялагдсан, сонголт хийсэн 
ард түмэн нь хүлээн зөвшөөрч 
байж тухайн сонгуулийн үйл 
ажиллагаа үнэн зөв, маргаангүй 
болох юм. Энэ удаагийн 
Ерөнхийлөгчийн сонгуулийн 
тухай хуульд өөрчлөлт 
оруу лах төсөлд техникийн 
чанар тай өөрчлөлтүүдийг 
хийж байгаа гэж хууль 
санаачлагчид тайлбарласан. 
Техникийн засвар оруулахыг 
хүлээн зөвшөөрч байгаа. Бодит 
зөрчилтэй заалтыг өөрчилнө гэж 
байсан. Гэтэл өмнөх хуулиас 
94 заалтыг өөрчилж байна. 
100 гаруй зарчмын зөрүүтэй 
саналыг оруулсан. Тодруулах 
нэг зүйл бий. Бие даагч бол ард 
түмний тодорхой дэмжлэг авсан 
субьект. Өөрөөр хэлбэл, ард 
түмний төлөөлөл. Бие даагч ард 
түмнийхээ шаардлагын үндсэн 
дээр өөрөө нам байгуулж, эсвэл 
намд элссэнээр Ерөнхийлөгчийн 

сонгуульд нэр дэвших боломж 
нь нээгдэх үү, үгүй юү гэдгийг 
тодорхой болгох хэрэгтэй. Хэрэв 
нам байгуулбал, эсвэл намд 
элссэн тохиолдолд парламентад 
суудалтай нам болно л гэсэн үг. 

Ч.СОДНОМЦЭРЭН: 
ЭНЭ УДААГИЙН 

ӨӨРЧЛӨЛТӨӨР ХУУЛИЙН 
ЦООРХОЙГ ЗАСНА

Энэ удаагийн хуулийн 
өөрчлөлтөөр Ерөнхийлөгчийн 
сонгуулийн тухай хуулийг 
салгаж, бие даасан хууль болгож 
байгаа. Өнгөрсөн парламентын 
үед манай байгууллагаас УИХ, 
Ерөнхийлөгч болон орон 
нутгийн сонгуулийг нэгдсэн 
хуулиар зохицуулахыг дэмжих 
боломжгүй гэдэг саналаа 
хүргүүлсэн. Гэвч саналыг 
маань хүлээн аваагүй. Сонгууль 
зохион байгуулах явцад хүндрэл 
үүссэн. Тухайлбал, Сонгуулийн 
тухай хуулийн зарим заалт дээр 
будилах зүйл гарсан. Хэрэв 
УИХ, Ерөнхийлөгч болон орон 
нутгийн сонгуулийг тус тусдаа 
бие даасан хуулиар зохицуулбал 
будилах зүйл гарахгүй. Үүнээс 
гадна Сонгуулийн тухай хуульд 
зарим зүйл заалтыг орхигдуулсан 
тал бий. Тодруулбал, сонгууль 

өгөх эрх бүхий иргэдийг 
орхигдуулсан. Батлан хамгаалах 
яамны шугамаар алба хааж 
байгаа хүмүүсийг сонгогчдын 
нэрийн жагсаалтад бүртгэсэн 
атлаа хилийн цэргийнхнийг 
бүртгэх, эсэх нь тодорхойгүй 
байсан. Өөрөөр хэлбэл, хуулийн 
цоорхой үүссэн. Энэ удаагийн 
хуулийн өөрчлөлтөөр үүнийг 
засаж байгаа. 

Я.СОДБААТАР: 
ПАРЛАМЕНТАД 

СУУДАЛТАЙ ГУРВАН 
НАМААС НЭР ДЭВШИНЭ

2015 онд өмнөх парламент 
УИХ, орон нутаг болон Ерөн
хийлөгчийн сонгуулийн тухай 
хуулийг нэгтгээд Сонгуу лийн 
тухай хуулийг баталсан. Гэвч 
хууль практик дээр хэрэгжээд 
эхлэх үед хуулийг хэрэгжиж буй 
болон хуульд хамрагдаж буй 
хувь хүн, албан байгууллагын 
зүгээс маш их гомдол ирсэн. 
Тиймээс эдгээр хууль тус тусдаа 
байвал илүү үр дүнтэй гэж үзэж, 
Ерөнхий лөгчийн сонгуулийн 
тухай хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулах төслийг өргөн барьсан. 
Энэ удаагийн хуулийн төсөлд 
өмнөх хуулиудад гарсан алдаа, 
оноог тунгаасан. Ялангуяа 

нэгдсэн хууль байх хүрээнд 
бий болсон хүндрэлийг засаж 
сайжруулах тал дээр нь түлхүү 
анхаарсан. 

О.БААСАНХҮҮ: МАН, 
АН-ААС ӨӨР НАМ 
СОНГУУЛЬД ОРОХ 

БОЛОМЖГҮЙ БОЛГОСОН

Ерөнхийлөгчийн сонгуулийн 
хуулийг харахад МАН, АН
аас өөр нам сонгуульд орох 
боломжгүй хуулийн төсөл орж 
ирсэн байна. Хуулийн төслөөс 
харахад дөрвөн зүйлтэй санал 
нийлэхгүй байгаа. Тодруулбал, 
төсөлд 45 нас хүрсэн, сүүлийн 
таваас доошгүй жил эх орондоо 
байнга оршин суусан, энэ хуульд 
заасан бусад шаардлагыг хангасан 
Монгол Улсын уугуул иргэн 
Ерөнхийлөгчөөр сонгогдоно” 
гэсэн заалт бий. Гэтэл Үндсэн 
хуульд Монгол Улсын уугуул 
иргэн нь хаана ч амьдрах, чөлөө
тэй зорчих эрхтэй гэж заасан 
байдаг. 

Монгол Улсад амьдардаг 
байх ёстой гэж хуульд тусгаад, 
түүнийг нь Хил хамгаалах 
ерөнхий газраас баталгаажуулсан 
лавлагаагаар авна гэж оруулж 
ирсэн байна. Ийм байж болохгүй. 
Үндсэн хууль зөрчсөн заалт 
оруулсан. 

Б.Даваатогтох
@datoZGM



1
Тиймээс хуулийн төслийг 

сайтар боловсруулах нь ирээдүйд 
үүсч мэдэх хүндрэл, эрсдэлийг 
хаана гэсэн үг. Гадаадын банк 
Монголд үйл ажиллагаа эрхлэх 
эрхийг нээх хуулийн төслийг 
санаачилсан зарим гишүүн 
банк, санхүүгийн салбарын 
хөгжлийг хурдасгах онцгой ач 
холбогдолтойг тэмдэглэж буй. 
Үүнтэй зарим судлаач санал 
нэгдэхгүй байгаа юм. Учир нь 
санхүүгийн салбараа эрсдэлд 
оруулна хэмээн тайлбарлаж 
байна. Хөрөнгө оруулалтын банк 
үүсгэн байгуулахад тавигдах 
шаардлагуудыг харахад нэг 
банк хуулийн төсөлд тусгасан 
шаардлагыг маш сайн хангах аж. 

Тодруулбал, гадаадын 
хөрөнгө оруулалттай банк 
салбар нээх зөвшөөрөл авахын 
тулд нэгээс доошгүй жил 
төлөөлөгчийн газар байгуулж 
үйл ажиллагаа явуулсан байх 
шаардлагыг тавьсан. Үүнийг 
хангаж буй банкуудын нэг нь 
“Bank of China” болж байна. 
Монголбанкинд салбар нээх 
хүсэлтээ илэрхийлсэн цорын 
ганц банк бол “Bank of China”. 
Тоймлон хэлбэл, Хятадын 
банкнаас өөр манай улсад банк 
байгуулах сонирхолтой улс орон, 
гадаадын компани байхгүй. Төв 
банкны албан мэдээллээр манай 
улсад гадаадын таван банкны 
төлөөлөгчийн газар байгаагаас 
хоёр нь урд хөршийнх аж. 

Гаднын бусад банк одоогоор 

үйл ажиллагаагаа заавал банк 
үүсгэн байгуулахгүйгээр тө
лөөлөгчийн газраа байгуулж, 
гэрээ, хэлцлийн шугамаар 
зээл олгож буй. Тухайлбал, 
Европын хөрөнгө оруулалтын 
банк говийн салхин станцын 
төсөлд санхүүжилт олгож 
байгаа юм. Энэ нь Монгол 
Улсын нутаг дэвсгэр дээр банк 
байгуулахгүйгээр шаардлагатай 
хөрөнгө оруулалтыг татах хууль, 
эрх зүйн орчин нээлттэйг илтгэнэ. 
Гэтэл зөвхөн нэг банкинд 
зориулсан хууль гаргаж, бусад 
гаднын хөрөнгө оруулагчдын 
оролцоог хааж болохгүй гэсэн 
шүүмжлэл гараад байна. 

Хөрөнгө оруулалтын банкийг 
үүсгэн байгуулахад тавигдах 
шаардлагыг зохицуулснаас үйл 
ажиллагаа явуулахад тавигдах 
шаардлагыг төсөлд оруулаагүй 
байгааг зарим судлаач дурджээ. 
Тодруулбал, хуулийн төсөлд 

хөрөнгө оруулалтын банкны 
зохистой харьцааны шалгуур 
үзүүлэлтийг бүрэн оруулаагүй 
нь учир дутагдалтай. Өөрөөр 
хэлбэл, арилжааны банктай 
ижил, эсвэл өөр байх уу гэсэн 
асуулт, хариулт нэхэж байгаа юм. 

Гаднын хөрөнгө оруулалтын 
банкинд хяналт тавихад Мон
гол банк болон Санхүүгийн 
зо хи цуулах хороо, төрийн бусад 
бай гууллагууд тэдэнтэй ха
рилцах, төрийн хяналт шалгалтыг 
хэрэг жүүлэхэд наад захын болов

сон хүчний асуудал хүндээр 
тавигдах нь. Ойлгомжгүй зүйл 
хуулийн төсөлд цөөнгүй байна. 

Хуулийн төслийг УИХаас 
баталвал “Bank of China” салбараа 
нээнэ гэсэн үг. Уг төслийг Хята
дын “Bank of China”д зориулсан 
гэж зарим судлаач хардах аж. 
Хуулийн төсөлд гадаадын 
төрийн, арилжааны гэсэн зааг 
ялгааг тусгаагүй байна. Энэ нь 
олон хүнд “сэжиг” төрүүлэх нь. 
Банкны тухай хуульд зээл, зээл
тэй адилтгах актив хөрөнгийн 
нийт дүн нь өөрийн хөрөнгийнх 
нь 20 хувиас хэтэрч болохгүй 
гэж зохицуулсан байдаг. Харин 
энэ төсөлд өөрийн хөрөнгийг 
20 дахин нэмэгдүүлсэн үнийн 
дүнгээс хязгаарлалт тавьжээ. 
Төсөлд яагаад 20 дахин 
нэмэгдүүлсэн үнийн дүнгээс 
тооцохоор болсон нь тодорхой 
бус байна. 

Анхаарал татаж буй хуулийн 

төслийг түүнтэй уялдуулан 
нэмэлт, өөрчлөлт оруулах шаард
лагатай бусад дагалдах хуульд 
дөрөвхөн хуулийн төслийг хамт 
өргөн барьжээ. Гэтэл хөрөнгө 
оруулалтын банк байгуулах, 
тусгай зөвшөөрөл олгоход Ул сын 
тэмдэгтийн хураамжийн асууд
лыг орхиг дуулсан байна. Энэ нь 
хуулийн төсөл тааруу болсныг 
гэрчлэх  алдаа  гэж  цөөнгүй  
эдийн засагч үзэж байгаа юм. 
Ердийн компани байгуулахад 
болон тусгай зөвшөөрөл авахад 
улсын тэмдэгтийн хураамж 
төлдөг атал гаднын банк Монгол 
Улсад Хөрөнгө оруулалтын 
банк үүсгэн байгуулж, тусгай 
зөвшөөрөл авахад тэмдэгтийн 
хураамж төлөхгүй байгаа нь 
ойлгомжгүй үлджээ. Үүнтэй 
гурван эдийн засагч тутмын 
хоёр нь санал нийлэхгүй бөгөөд 
төсөлд нэмж оруулах ёстой гэж 
үзэж байна. 

Банк гэхээр зөвхөн данс нээдэг, 
хадгаламж байршуулдаг, зээл 
олгодог байгууллага гэж ойлгодог 
үе ард хоцорчээ. Хөрөнгийн зах 
зээл өндөр хөгжсөн орнуудад 
банкны үйл ажиллагааг өргөт
гөхийн сацуу арилжааны банк 
болон Хөрөнгө оруулалтын 
банкны салбарыг ялган зааглаж 
байна. Ингэснээр тус бүрт нь 
тавигдах шаардлага, хууль эрх 
зүйн зохицуулалтыг тогтоож 
буй. Уг нь Хөрөнгө оруулалтын 
банк нь эдийн засгийн баялаг 
бүтээх томоохон төслүүдэд 
урт хугацааны санхүүжилт 
хийж, үнэт цаасны зах зээл 
дээр шинэ бүтээгдэхүүнийг 
бий болгох зэргээр арилжааны 
банктай харьцуулахад илүү 
өргөн цар хүрээтэй санхүүгийн 
үйл ажиллагаа явуулдаг. Энэ 
жишгээр ажиллаж чадах, эсэх 
нь үйл ажиллагааг нь дэглэх 
хуу лийн төслөөс эхлэх юм.  
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Тал зассан нөхөөстэй төсөл
Бүдэрч мэдэх 
төсөл буюу 
Хөрөнгө оруулал
тын банкны 
тухай хууль

Төслийн 
шаардлагыг 

зөвхөн “Bank of 
China” хангаж 

байна

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

Засгийн Газрын Мэдээ сонины
2017 оны I улирлын нэмэлт захиалга эхэллээ.

Захиалгын үнэ: 21,000₮



ТУЗ-ийн дарга
Эрдэнэбаатарын ДОЛГИОН

Тэргүүн орлогч эрхлэгч
Цэвээндолгорын ЦЭВЭЭНХЭРЛЭН

Утас: 99901526

Орлогч эрхлэгч
Лхагважавын СУГАРМАА

Утас: 99903584

Улс төр, нийгмийн мэдээллийн алба
Эдитор Б.Гандолгор

Утас: 99901483

Эдийн засаг, бизнес мэдээллийн алба
Эдитор Б.Баяртогтох

Утас:  99901532

Гадаад контент, соёл энтертайнментын алба
Эдитор Р.Оюунцэцэг

Утас: 99901621

Г.Лхагвасүрэн
Утас: 99903581

Улаанбаатар хот, Сүхбаатар дүүрэг, 
I хороо, Энхтайваны өргөн чөлөө, 

“Блю Скай тауэр” 407 тоот
Улсын бүртгэлийн дугаар: 1024

Утас: 70103131, 
Факс: 70106065

Zasag.Co
“Чөлөөт хэвлэл” 

сангийн хэвлэх үйлдвэрт хэвлэв

Дугаарын удирдагч
Б.Гандолгор

“Засгийн газрын мэдээ” сонин нь 
ардчилсан, шударга ёс, хүний эрхийг 

дээдэлж, чөлөөт сэтгүүл зүйн хэм хэмжээг 
бүрнээ сахин, олон ургальч үзлийг 

илэрхийлэх мэдээллийн индэр байж, нийт 
Монгол үндэстний ойлголцол, эв нэгдлийг 

бэхжүүлэхийг эрхэм зорилгоо болгоно.
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Хамгийн гол нь 
эрүүл, аюулгүй 
орчинд амьдрах 
нь чухал

Б.Гандолгор 
@gandolgorZGM

Б.Ганбаяр/ЗГМ©

Стандартаас 
бусад ахуйн 
хэрэглээний 

зуух худалдахыг 
2017 оны 

дөрөвдүгээр 
сарын 1ний 

өдрөөс эхлэн 
хориглоно

Агаарын бохирдлыг бууруулах 
чиглэлээр нийслэлийн Засаг 
дарга бөгөөд Улаанбаатар хотын 
Захирагч С.Батболд 2017 оны 
нэгдүгээр сарын 9ний орой 
захирамж гаргалаа.

Магадгүй түүний энэ шийд
вэр нохойнд ерөндөг тавина 
гэж ярьснаас илүү хүмүүсийн 
санаанд нийцсэн алхам болов. 
Нам чирхдаг, хийрхдэг зарим нэг 
нь Үндсэн хууль зөрчлөө хэмээн 
халаглаж байх юм. Гэхдээ иргэ
дийн дийлэнх нь зөв шийд вэр 
гаргалаа гэж толгой дохин 
хүлээн авч байна. 

Хотын даргын мөрийн хөтөл
бөрт “Аз жаргалтай хот” гэсэн 
нэр багтчихаад байгаа. Тэгвэл 

 УИХ-ын гишүүн, Байгаль 
орчин, хүнс хөдөө аж ахуйн 
байнгын хорооны дарга 
Ц.Гарамжаваас шилжилт 
хөдөлгөөнийг 2018 он хүртэл 
хязгаарласан Хотын даргын 
шийдвэрийн талаар ямар байр 
суурьтай байгааг тодрууллаа. 

-Улаанбаатарын утааг 
буу руу лахын тулд хотын 
дарга 2018 оны нэгдүгээр сар 
хүртэл шил жилт хөдөлгөөнийг 
зогсоолоо. Энэ шийдвэрийг та 
дэмжиж байна уу? 

Улаанбаатар хотын хүн ам 
даацаас хэтэрсэн. Усны хангамж, 
хөрсний бохирдол зөвшөөрөгдөх 
хэмжээнээс хэтэрсэн учраас 
төвлөрлийг саа руу лахын тулд 
шилжилт хөдөлгөөнийг зогсоох 
захирамж гаргасан байх. Үүнийг 
хэрэгжүүлэхийн төлөө ажиллах 
хэрэгтэй. Би хувьдаа хотын 
даргын шийдвэрийг зөв гэж 
үзэж байна. Цаашдаа их, дээд 
сургуулиудыг нүүлгэхээр ярьж 
байгаа. Яг юунаас эхэлж шийдэх 
вэ гэдэг талаар ард иргэдийн 
дунд хэлэлцүүлэг явуулж байж 
шийднэ. Одоогоор яг ингэж 
шийднэ гэсэн тодорхой тогтоол 
гаргаагүй байна. 

Үндэсний аюулгүй байдлын 
зөвлөл өчигдрөөс эхлээд агаарын 
бохирдлыг гамшиг гэж зарлалаа. 

ҮЗЭЛ, БОДОЛ

Цагаа олсон шийдвэр
аз жаргалтай хот болгохын тулд 
хамгийн түрүүнд иргэдийн 
эрүүл, аюулгүй орчинд амьдрах 
эрхийг хангах ёстой. Энэ 
алхамыг хийхийн тулд нийслэл 
рүү шилжин ирэх хөдөлгөөнийг  
2018 он хүртэл зогсоох зоримог 
шийдвэр гаргасан Хотын 
даргад талархахаас аргагүй. 
Улаанбаатарын утаа өнөөдөр 
гамшгийн хэмжээнд хүрснийг 
одоо л төр, засаг хүлээн зөв
шөөрч байна. 

Гол нь өвлийн улиралд утаа 
ярьж, гал унтраах арга хэрэг
лэж байгаад хавар болохоор 
мартдаг байж таарахгүй. Нэгэнт 
шилжилт хөдөлгөөн хязгаарлах 
эхний алхам хийсэн хойно дараа 
дараагийн арга хэмжээг зоригтой 
хэрэгжүүлэх л хэрэгтэй. Түүхий 
нүүрс түлүүлэхгүй байх, 
агаар бохирдуулсан иргэнд 
хариуцлага хүлээлгэдэг байх 
гээд хийх ажил мундахгүй их 
байна. 

Иргэд бид эрх чөлөөгөө эдлэх 
ёстой гээд зөрүүдлээд байхгүй нь 
ойлгомжтой. Хамгийн чухал нь 
эрүүл амьдрах гэдгийг хүн бүр 
тархиндаа шингээж, шийдвэрт 
хүндэтгэлтэй хандах хэрэгтэй 
биз ээ. Дүрэмгүй хот одоо л нэг 
цэгцэрч мэдэх нь. 

С.Батболд даргын захирам
жийг сийрүүлбэл, Эрүүл 
мэндийн тусламж үйлчилгээ 
авах зайлшгүй шаард лагатай 
болон Улаан баатар хотод орон 

сууц худалдан авснаас бусад 
тохиолдолд хөдөө орон нутгаас 
нийслэлд байнга оршин суухаар 
ирэх иргэдийн шилжилт хөдөл
гөөнийг 2018 оны нэгдүгээр 
сарын 1нийг хүртэл түр хуга
цаагаар зогсоосугай. 

Уг захирамжийн нэгдүгээр 
зүйлд заасан нэгдсэн арга 
хэмжээний хүрээнд нийслэлийн 
нутаг дэвсгэр дэх суурьшлын 
бүсээс бусад газар нутагт 
өмч лүү лэх, эзэмшүүлэх, ашиг
луу лахаар иргэ дэд газар олгохыг 
зогсоо сугай. 

Түүнчлэн нийслэлийн нутаг 
дэвсгэрт үйл ажиллагаа явуулж 
байгаа худалдаа, үйлчилгээний 
төв, захуудад MNS5216:2016 
(Ахуйн хэрэглээний зуухны 
техникийн ерөнхий шаардлага, 
яндангаас гарах утааны найрлага 
дахь агаар бохирдуулах 
бодисын зөвшөөрөгдөх дээд 
хэмжээ ба хэмжих арга) стан
дартын зуухнаас бусад ахуйн 
хэрэглээний зуух худалдан 
борлуулахыг 2017 оны дөрөв

дүгээр сарын 1ний өдрөөс эхлэн 
хориглосугай. 

Мөн нийслэлийн нутаг дэвс
гэрт агаарын бохирдлын хууль 
тогтоомжийн хэрэгжилтэд 
хяналт тавих чиг үүргийг нэмж 
тусгах, зохион байгуулалттай 
арга хэмжээ авахыг нийслэлийн 
Мэргэжлийн хяналтын газрын 
дарга Л.Эрдэнэчулуунд үүрэг 
болгосугай гэжээ. 

Түүний энэ захирамжийг 
нэг бүрчлэн дагаж мөрдвөл цаг 
хугацаа алдахгүй үр дүн нь 
харагдах болов уу. 

 Үе үеийн Хотын дарга нарын 
түүхэнд автомашинуудыг 
дугаарын хязгаарлалттай 
явуулах зоригтой шийдвэр 
гаргаснаар Э.БатҮүл олон 
нийтээс сайн үнэлгээ авч 
байсан. Харин энэ удаа 
С.Батболд даргын утаатай 
тэмцэх захирамж үр дүнгээ 
өгөх зөв шийдэл болсныг иргэд 
олзуурхаж сууна. Ийм алхам 
хийж байж Улаанбаатарын утаа 
бага  ч болтугай буурна гэдэгт 
нийслэлчүүд итгэлтэй байна. 
Их мөнгө зарцуулахгүйгээр 
шийдэх оновчтой гарцын нэг бол 
шилжилт хөдөлгөөн хязгаарлах 
байсан. Үндсэн хуульд хүн 
амьдрах газраа өөрөө сонгох 
эрхтэй гэж заасан байдаг. Гэхдээ 
эрүүл аюулгүй орчинд амьдрах 
эрхтэй гэдэг заалтыг илүүд үзэх 
нь чухал юм. 

БАЙР СУУРЬ

Ц.Гарамжав: Шилжилт 
хөдөлгөөнийг зогсоосон нь 
зөв

Б.Гандолгор 
@gandolgorZGM

Б.Гантиг 
ЗГМ

Иймээс төрийн болон хувийн 
байгууллагууд бүгд тус бүртээ 
арга хэмжээ авч, агаарын 
бохирдлыг бууруулахад хувь 
нэмрээ оруулах хэрэгтэй.

-Хятадад агаарын бохирдол 
аюултай түвшинд хүрсэн үед 
түгшүүрийн дохио дуугаргадаг 
юм билээ. Манай улсад ийм 
дохио, сэрэмжлүүлэг өгөх 
шийдвэр гарсан уу? 

Дэлхийн агаарын бохир
долтой улс орнууд түгшүүрийн 
дохио дуугаргаж, сэрэмжлүүлэг 
өгдөг. Гэхдээ манай улсын хувьд 
түгшүүрийн дохио дуугаргах 
шийдвэр, тогтоол хараахан 
гараа гүй байна. Нэгэнт Үндэс
ний аюулгүй байдлын зөвлөл 
гамшиг гэж үзсэн учраас 
цаашдаа холбогдох ажлуудыг 
шат дараатай хийх байх. 

Сүхбаатар дүүргийн 
4 дүгээр хорооны иргэн 

Б.Жаргалсайхан
Хаана амьдрахаа сонгох нь 

хүний эрхийн асуудал. Гэхдээ 
хөдөөний иргэд хотод суурьших 
гэж байгаа бол ядаж л байр 
түрээслээд амьдрах хэрэгтэй. 
Хашаа хатгаад, яндангийн тоог 
нэмээд байвал хотын утаа хэзээ 
ч арилахгүй. Нэг жил гэдэг урт 
хугацаа биш. Тиймээс шилжилт 
хөдөлгөөнийг зогсоосон энэ 
хугацаандаа зөв бодлого 
явуулаад, агаарын бохирдлоо 
бууруулах нь л чухал байна. 

Сонгинохайрхан дүүргийн 
22 дугаар хорооны иргэн 

Г.Батсүх
Дэмжиж байна. Гэхдээ энэ 

шийдвэрийн зэрэгцээ хөдөөд 
ажлын байр бий болгох хэрэгтэй. 
Ихэнх нь ажилтай болохын 
тулд л хотод ирж байгаа. Орон 
нутгийн зам, дэд бүтцийг 
сайжруулмаар байна. Тэр 
алслагдсан, хөгжлөөс хоцорсон 
газраа үлд гээд захиргаадаад байх 
хэцүү. Хөдөө сайхан амьдрах 

боломжийг нь бүрдүүлж өгөөсэй 
гэж боддог. Мөн Улаанбаатар 
хотын төлөвлөгөөг гаргахдаа 
хэдэн жилийн дараа таван сая 
хүнтэй болно гэдгийг бодолцох 
хэрэгтэй. Хот төлөвлөлт муу 
байгаа учраас агаарын бохирдол, 
замын түгжрэл үүсээд байгааг 
бүгд л мэдэж байгаа. 

Чингэлтэй дүүргийн 
14 дүгээр хорооны иргэн 

М.Отгонбаяр
Энэ шийдвэрийг зуун хувь 

дэмжиж байна. Улаанбаатар 
хотын даац хэрээс хэтэрсэн. 
Хотод зөвшөөрөлгүй газар 
буусан айлын тоо бараг 10 

мянгад хүрдэг гэсэн. Ийм 
айлуу дад мал өгөөд, эсвэл 
айлын мал дагуулаад нүүлгэх 
хэрэг тэй гэж боддог. Ер нь 
шилжилт хөдөлгөөнийг 2030 
он хүртэл зогсооход ч болохгүй 
гэх газар гүй. Хөдөөнөөс ирсэн 
иргэд хамаатан садныдаа түр 
хуга цаанд амьдрах нь чөлөөтэй 
шүү дээ. 

Хан-Уул дүүргийн 15 дугаар 
хорооны иргэн Ц.Наранцэцэг
Би олон жил гадаадад амьдарч 

байгаад энэ жил Улаанбаатарт 
ирсэн. Нийслэлийн утаа үнэхээр 
гамшгийн хэмжээнд хүрчээ. 
Бага насны хоёр хүүхэд минь 
ханиад, томуунаас огт салахгүй 
байна. Орон нутгийн иргэдийн 
шилжилт хөдөлгөөнийг зогсоох 
шийдвэрийг дэмжиж байгаа. 
Гэхдээ хөдөөнийхөн нутагтаа 
амьдрах эдийн засгийг бололцоог 
нь сайжруулах хэрэгтэй байх. 
Ер нь сүүлийн үед удирдлагууд 
утааг ингэж бууруулна гэж 
ярихаар нь итгэхээ больчихоод 
байна. Олон тэрбум төгрөгийг үр 
дүнгүй зарцууллаа шүү дээ. 

Нийслэлийн Засаг даргын 
Ногоон хөгжил, агаарын 
бохирдлын асуудал хариуцсан 
орлогч Ж.Батбаясгалангаас 
зарим зүйлийг тодрууллаа.

-Зарим иргэд хотын даргын 
гаргасан шийдвэрийг үндсэн 
хууль зөрчсөн гэж үзэж байна?

Улаанбаатар хотод 1.4 сая 
иргэн амьдарч байна. Хотын 
хамгийн тулгамдсан асуудал 
нь агаар болон хөрсний 
бохирдол. Эдгээр хүчин зүйлээс 
шалтгаалж цэвэр усны нөөц 
хомсдож эхэллээ. Тиймээс хотод 
шинээр газар олгож, гэр барьж, 
утаа нэмж байгаа асуудлыг 
шийдвэрлэхээр энэ захирамжийг 
гаргасан. 

Төр Үндсэн хуульд заасан 
иргэдийн эрүүл аюулгүй орчинд 
амьдрах орчныг бүрдүүлж, 
эрхийг нь эдлүүлэх үүрэгтэй 
учраас ийм арга хэмжээ 
авч байгаа юм. Үндсэндээ 
Улаанбаатар хотод гэр хороол
лын суурьш лийн бүсийг 
нэмэхгүй байх зорилгоор уг 
шийдвэрийг гаргасан. Тэрчлэн 
хотод нэмж хүн авах багтаамж, 
газар ч байхгүй. Хүн амын 
хязгаарын дээд цэгтээ хүрээд 
байна.

-Хязгаарлалтын улаан 
шугамд орсон иргэдийн асууд-
лыг яаж шийдэх вэ. Ямар гарц 
дэвшүүлсэн бэ?

Улаан бүсээс гаднах эко бүсэд 
амьдрах гэж байгаа иргэдэд ч 
бид шаардлага тавина. Тэнд 
амьдрахаар бол газар ухан 
жорлон барихгүй, яндан 
тавьж утаа гаргахгүй байх 
ёстой. Өнөөдрийн байдлаар 
210 гаруй мянган өрх утааны 

АЛБАНЫ ХҮНИЙ ҮГ

Хотын хүн ам хязгаарын дээд 
цэгтээ хүрсэн
Б.Бямбасүрэн
@byambaZGM

эх үүсвэр болоод байгаа 
улаан бүсэд амьдарч байна. 
Хязгаарлалтын бүс 35 мянган 
га газрыг эзэлчихжээ. Тиймээс 
БОАЖийн сайд Засаг дарга 
нар хамтран агаарын чанарыг 
сайжруулах дөрвөн бүсийг 
тогтоосон. Ингээд хамгийн их 
бохирдолттой бүсэд түүхий 
нүүрс түлүүлэхгүй. Засгийн 
газраас шөнийн тари фийг 
тэглэсэн. Удахгүй сайж руулсан 
түлш борлуулах цэгийн тоог 
нэмнэ. Энэ боломжийг иргэд 
ашиглах хэрэгтэй. Үгүй бол 
хотын аль ч хэсэгт очсон их 
бага хэмжээгээр утаатай байна. 
Энэ бүс нь сайн, тэр нь муу гэж 
хэлэхийн аргагүй боллоо. 

-Утааг бууруулах арга зам 
нь яаж хэрэгжих вэ?

Бид Хөгжлийн банктай гэрээ 
байгуулсан. Эх үүсвэрийг нь 
бий болгох, яаж урт хугацаанд 
хамгийн бага зардлаар тех
никийг нь нийлүүлэх вэ гэдэг 
шийдлийг эрэлхийлж байна. 
Жишээлбэл, айл бүр хүйтний 
улиралд гэр, байшингийн 
хэмжээнээс хамаарч 700 
мянгаас гурван сая хүртэлх 
үнийн дүнтэй нүүрс хэрэглэдэг. 
Тэгэхээр иргэдэд утаа гаргахгүй 
байх шаардлага тавьж, үүнийг 
хэрэгжүүлэхэд нь дэмжлэг больё 
гэсэн байр суурьтай байна. 

-Сайжруулсан түлш ний 
үйлдвэрүүд дампуур чихсан 
шүү дээ. Тэгэхээр иргэд хаанаас 
ямар түлш олох юм бэ. Эргээд 
л түүхий нүүрсээ шатаах юм 
биш үү?

Нүүрс хөтөлбөрийн хүрээнд 
хямд түүхий нүүрс тарааснаас 
болж сайжруулсан түлшний 
үйлдвэрүүд дампуурсан. Гэхдээ 
10 орчим үйлдвэр бий. Тэд 
хамтарч ажиллахаа илэрхийлсэн. 
Түүнчлэн Үндэсний хороо
ноос сайжруулсан түлш 
үйлдвэрлэлийг бодлогоор 
дэмжинэ гэдгээ илэрхийлсэн. 
Судалгаагаар айл өрхүүд 100 
хувь энэ түлшийг хэрэглэвэл 
утаа 80 орчим хувиар буурах 
боломжтой юм шүү дээ. 

Хязгаарлалтын 
бүс 35 мянган 

га газрыг эзэлж 
байна

ЗГМ: НЭГ АСУУЛТ

Хөдөөнөөс хот руу шилжих хөдөлгөөнийг 2018 он хүртэл зогсоосныг та дэмжиж байна уу?

Дүрэмгүй 
хот одоо л 

цэгцэрч 
мэдэх нь

С.Батсайхан/ЗГМ©



Бүтээгдэхүүн, ажил үйл чил-
гээ, менежментийн тог толцоонд 
тавигдах хамгийн энгийн шаардлага, 
хэм хэмжээг тогтоосон ба римт 
бичиг болох стандарт гэж юуг хэлж 
байгаа тухай ойл голтыг бид өнгөрсөн 
удаад өгсөн. Тэр дундаа олон улсын 
ISO стандарт, ком  панийн засаглал, 
менеж мен тийн тогтолцоо гээд өргөн 
хүрээнд Монголын менеж  ментийн 
зөвлөхүүдийн холбооны гүйцэтгэх 
захирал Б.Хангайтай ярилцсан. Тэг вэл 
бид энэ удаад ISO 9001 стан дартын 
талаар илүү сайн мэдлэг олгох үүд нээс 
Олон Улсын Стандар  тын Академийн 
багш, “Улаан баатар эрдэм” их сур-
гуулийн Инженерийн сургуулийн 
багш ISO 9000-ын олон улсын зөв лөх, 
тэргүүлэх аудитор О.Нам жилыг 
урьж, ярилцлаа. Тэрбээр ISO 9001 
стандарт нь хэрэглэгчийн сэтгэл 
ханам жийг 100 хувь хангаж, хү сэлд 
нь нийцүүлэх зорилгыг тавь даг хэмээн 
онцолсон юм.

- ISO 9001 гэж юуг хэлж байна вэ. 
Энэ стандарт ямар шаардлагаар бий 
болсон юм бэ?

ХХ зуунд үйлдвэрлэл, эдийн засаг 
хурдацтай хөгжиж эхэлсэн. Энэ хэрээр 
зарим бүтээгдэхүүн аюултай, хортой 
болсон. Тиймээс хөгжингүй орнууд 
тэр дундаа НАТОгийн цэргийн 

байгууллагууд үйлдвэрлэгч талын 
бүтээг дэхүүнд тодорхой шаардлага 
тавьсан. Орж байгаа түүхий эд, 
материал, тухайн бүтээг дэхүүнийг 
хийх дамжлага гээд эхнээсээ дуусах 
хүр тэлх үйлдвэрлэлийн бүх шат 
дамжлага төдийгүй удирд лагын 
менежментэд шаард лага тавьж 
эхэлсэн. Эндээс л ISO 9001 чанарын 
удирдлагын тогтолцоо эхэлсэн гэж 
хэлж болно.

Компаниуд тендерт шал га рахын 
тулд захиа лагчийн тавьсан шаардлагыг 
үйлд вэрлэлдээ нэвтрүүлж, улмаар 
стандарт гэж зүйл бий болж эхэлсэн. 
Үүнийг энгийнээр тайлбарлавал 
бүдүүлэг алдаа гаргахгүй, найдвартай, 
үндсэн үйлдвэрлэлийн чанарын 
менеж мент тогтолцоо бол сон юм. 
Ингээд энэ арга нэгэнт үр дүнгээ өгч 
эхэлсэн учир Англи, Япон тэргүүтэй 
хөг жингүй орнууд энэ туршлагыг 

үйлдвэрлэлд тусган, стандарт гэдэг 
зүйлийг гаргасан юм. Тодруулбал, 
хамгийн анх Англи улс ISO 9001 
олон улсын стандартыг олон улсын 
стандарчилалын байгууллага буюу 
ISOд санал тавьж, улмаар 1979 онд 
чанарын удирдлагын техникийн 
хороог байгуулсан байдаг. Ингээд 
1987 онд олон улсын ISO 9001 чанарын 
удирд лагын тогтолцооны стандарт анх 
удаа гарсан. Үүнээс хойш нийт таван 
удаа шинэчлэгдэж, хамгийн сүүлд 
2015 онд ISO 9001: 2015 стандарт 
гарсан.

-Энэ стандартыг нэвт рүүлэх нь 
аж ахуйн нэгж, бай гууллагад ямар 
ач хол богдолтой вэ?

Компани, холбоо, үйлд вэр, сургууль 
ямар ч газар байсан бүтээгдэхүүн хий
дэг, үйлчилгээ үзүүлдэг бол алдаагүй, 
будлиангүй ажил лаж, хэрэглэгчийн 
сэтгэл ханамжийг 100 хувь хангаж, 

хүсэлд нь нийцүүлэх зорилгыг ISO 
9001 тавьдаг. Түүнээс энэ бол ерөөсөө 
ч бүтээгдэхүүний стандарт биш 
юм. Тэгэхээр хэрэглэгчийн сэтгэлд 
нийцсэн бүтээгдэхүүн үйлчилгээ 
үзүүлэхийн тулд нэгдүгээрт, бү тээг  
дэхүүнд тавих шаардлага, хоёр дугаарт, 
үйлдвэрлэлийн технологи, гурав
дугаарт байгууллагын удирдах 
түвшний менеж ментийн үйл 
ажиллагааг тогтоох ёстой юм. Энэ 
бүхнийг хэрхэн хэрэгжүүлэхийг ISO 
9001 дотор нэг нэгэнгүй тусгасан 
байдаг. Ингээд ISO нэвтрүүлсэн 
компанийн бүтээгдэхүүн нь шаардлага 
хангаж, технологи хэвийн ажиллаж, 
захиргаа нь алдаа гаргахгүй. Үүнийг 
л ISO 9001чанарын удирдлагын 
тогтолцоо гэж байгаа юм. 

-ISO 9001нэвтрүүлсэн компа-
ниудын өрсөлдөх чадвар ямар 
түвшинд байдаг вэ?

Мэдээж хэрэг ISO 9001тэй 
компанийг сонгох нь хамгийн 
найдвартай зөв сонголт болно. Зарим 
компаниуд ISO 9001ээр нэр хүнд олж, 
дэлхийн тавцанд өрсөлдөж байна. 
Жишээлбэл, тендер шалгаруулахад ISO 
9001тэй газрыг сонгодог. Түүнчлэн 
байгаль орчны менежмен тийн бүлэг 
стандарт ISO 9000ийнхтэй нэлээд 
хэсэг нь ижилхэн байдаг. Тэгэхээр 
ISO 9001 хэрэгжүүлсэн тохиол долд 
тэн хагас нь чанарын менежментийн 
тогтолцоо байдаг учраас байгаль 
орчны гээд өөр бусад стандартыг 
авахад дөхөм болно.

-ISO 9001-ын тав дахь хувилбар 
өмнөхөөсөө юугаараа өөр вэ. Ямар 
шинэ зүйлийг нэмж тусгасан бэ?

ISO 9001:2008 бол 2008 оны дөрөв 
дэх хувилбар. Энэ стандартын гэрчил
гээ авсан байгууллагын сертификат 
2018 оны 9 дүгээр сард автоматаар 
хүчингүй болно. Тиймээс одоо 2015 
онд гарсан стандартад шилжих 
ёстой. Хамгийн сүүлд гарсан тав дах 
хувилбар маань өмнөхөөсөө олон 
зүйлээр өөрчлөгдөж, шинэчлэгдсэн 
байгаа. Цоо шинэ элементүүд нэмэг
дэж, бүтэц бүрэлдэхүүний хувьд 
өөрчлөлт орсон. 2008 оны стан дартад 
таван бүлэг шаард лагатай байсан бол 
одоо до лоон бүлэгт хуваарлигдсан.

-Ярилцсанд баярлалаа.
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Өвөлжилт 64 суманд хүндэрчээ
Арваннэгдүгээр 
сар 20 жилд 
тохиогоогүй 
хүйтэн байв

ISO 9001 стандартын 
тав дах хувилбар 
өмнөхөөсөө олон 
зүйлээр өөрчлөгдсөн

Манай орны нийт нутаг 
дэвсгэрийн 70 гаруй хувьд 
цасан бүрхүүл тогтож, 15 
аймгийн 64 суманд өвөлжилт 
хүндрээд байгааг лхагва 
гарагт болсон Засгийн газрын 
ээлжит хуралдаан дээр Улсын 
онцгой комиссоос танилцуулав. 
Цаашид цас нэмж орж, хүйтэрвэл 
өвөлжилт, хаваржилт хүндрэх 
сумдын тоо хоёр дахин нэмэгдэх 
эрдсдэлтэй байна. 

Тэгвэл идэр гурван естэй 
зэрэгцэн чангарч буй хүйтний 
эрч энэ сарын 20ныг хүртэл 
үргэлжлэхийг цаг уурчид 
анхааруулж байна. Хур туна
дасны хэмжээ ч нэмэгдэх 
тө лөв тэй байгаа аж. Ялангуяа 
нут гийн зүүн хагаст олон жилийн 
дун дажтай харьцуулахад 0.51 
градусын хүйтэн байх аж. Энэ 
нь Зүүн Европ болон Сибирийн 
өндөр даралттай хүйтэн агаа
рын урсгалын дүнд бий болж 
буй үзэгдэл. Хиймэл дагуулын 
мэдээгээр энэ оны эхний 10 хо
ногийн байдлаар нийт нутгаар 
орсон цас арванхоёрдугаар сарын 
сүүл үеэс бага зэрэг агшсан ч 
эргээд нэмэгджээ.

Дэлхийн томоохон хэвлэл 
мэдээллийн хэрэгслүүдийн 
мэдээлж буйгаар Европ, ОХУ, 
Сибирьт олон жилийн дунджаас 
илүү хүйтэн болж, цас их орж 
байна. Тэгэхээр энэхүү үзэгдэл 

манай орны зүүн хагаст ойрын 
хугацаанд нөлөөлнө гэсэн 
үг. Олон жилийн дундажтай 
харьцуулахад хүйтэн өвөл 
тохиож буйгаас Европт 20 гаруй 
хүн осгож, нас барсан гашуун 
мэдээ дуулгав. Амралтын 
өдрүүдэд Польшид амиа алдсан 
10 тохиолдол Итали, Чех, Орос, 
Украинаар хүрээгээ тэлжээ.

Түүнчлэн харьцангуй зөөлөн, 
дулаан уур амьсгалтай гэгдэх 
Грекийн арлууд, Туркт ч цас 
их унав. Эдгээр улсад дүрвэн 
ирсэн олон мянган хүний 
амь нас, эрүүл мэнд эрсдэлд 
орж буйг олон улсын хүний 
эрхийн төлөөх байгууллагууд 
анхааруулсаар байна. Хамгийн 
сүүлд авсан мэдээллээр Грекийн 

арлууд дээрх дүрвэгчдийг дулаан 
байр руу шилжүүлж буй аж. 

Албаныхны мэдээлж буйгаар 
нөхцөл байдал нислэг болон 
усан замын тээврийг цуцалж, 
зогсоох хэмжээнд хүрчээ. Гэхдээ 
Улаанбаатараас Европын ихэнх 
хот руу нислэг үйлддэг МИАТ 
компанид одоогоор төлөвлөгөөт 
нислэг цуцлагдсан гэсэн мэдээлэл 

Нутгийн зүүн 
хагаст олон 

жилийн дунджаас 
хүйтэрнэ

тунадасны улмаас нийт нутгаар 
олон жилийн дунджаас 2.4 дахин 
их цас тогтсон байна. Уулархаг 
нутгаар 40, хунгарласан хэсгээр 
60 смийн зузаан цастай байсан 
аж. Энэ үед цасан бүрхүүл 
манай нийт нутгийн 63 хувийг 
хамарсныг хиймэл дагуулын 
зураг илрүүлжээ. Зудын болон 
зудархуу нөхцөл байдалтай 131 
сум бүртгэгдэж байжээ.

Арваннэгдүгээр сар зөвхөн 
монголчуудын хувьд хүйтэн 
сар байсангүй. Өнгөрсөн 
жил дэлхийн хэмжээнд уур 
амьсгалын дунджаар халуун, 
хүйтний хэлбэлзэл дээд цэгтээ 
хүрсэн жил байв. Тухайлбал, 
долоо, наймдугаар сар манай 
орны хувьд 1961 оноос хойш 

цаад талаас ирүүлээгүй юм 
байна. Харин улсын хэмжээнд 
осгож амиа алдсан зургаан 
тохиолдол бүртгэгдээд байгааг 
Цагдаагийн ерөнхий газрын 
шуурхай удирдлагын хэлтсээс 
мэдээллээ. Ийм тохиолдлын 
тоо арваннэгдүгээр сараас хойш 
нийтдээ 48 болжээ. Үүний тэн 
хагас нь арваннэгдүгээр сард 
бүртгэгдсэн аж.

Ерөөс тус сар монголчуудын 
хувьд сүүлийн 20 жил 
тохиогоогүй хүйтэн, хур 
тунадас ихтэй байсныг Ус цаг 
уур, орчны судалгаа, мэдээллийн 
хүрээлэнгийн Урьдчилан 
мэдээлэх төвийн цаг уурч 
Э.Энхзаяа хэллээ. Аравдугаар 
сарын сүүлчээс эхэлж орсон хур 

Та ямар салбарт ажилладаг 
вэ. ISO 9001 стандартын талаар 
сэтгэгдлээ хуваалцахгүй юу. Та 
энэхүү сургалтаар хүссэн мэдлэгээ 
олж авч чадсан уу?

Олон Улсын Стандартын 
Академиас зохион байгуулсан 
сургалтанд оролцогч 
Г.Батхишиг:

Гурван үе 
шаттай явагдах 
энэхүү сургалтад 
би хувиараа 
сууж байгаа. 
ISO 9001:2008 
хэмээх чанарын 
удирдлагын 
тогтолцооны 

стандарт 2010 оноос Монголд 
нэвтэрсэн. Харин өнгөрсөн жил 
буюу 2016 онд энэ стандарт 
шинэчлэгдэж, ISO 9001:2015 болсон. 
Өмнөх стандарт найман бүлэг 
зүйлтэй байсан бол шинэчлэгдсэн 
нь 10 бүлэг зүйлтэй болсон гэж 
дуулсан. Үүнийг танилцуулах 
сургалт болох гэж байгаа тухай 
сонсоод мэдээлэл авахаар ирсэн юм. 
Учир нь олон байгууллагууд энэ 
стандартыг сонирхож, нэвтрүүлж 
эхлээд байна. Тиймээс цаашдын 
ажилд маань хэрэг болох учраас 
сургалтад сууж байгаа.

Re.Corp компанийн зохион бүтээгч 
С.Наранхүү:

Би барилгын 
салбарын 
хүн. Манай 
салбарынхан ISO 
9001 стандартыг 
маш хэрэгтэй 
хэмээн ярьцгааж 
байна. Гэсэн ч 
хэрэгтэй гэдгээс 

өөр мэдээлэл надад байхгүй учир 
ISO 9001 гэж чухам юу байдаг, 
ямар ач холбогдолтой вэ гэдгийг 
мэдэхээр энэ сургалтад сууж байна. 
Эндээс юу ойлгосон бэ гэхээр 
бүтээгдэхүүнээ хэрэглэгчдийн 
хүссэн хэмжээнд үйлдвэрлэе гэвэл 
энэ стандартыг судлаад, үүний 
дагуу үйлдвэрлэлээ явуулах юм 
бол хүний өмнө юу хийснээ баталж 
чадах юм байна. Хэрэглэгчид тухайн 
бүтээгдэхүүнд ямар ч эргэлзээгүй 
итгэх нэг баталгаа нь энэ стандарт 
юм байна гэдгийг сургалтаар маш 
сайн ойлгож авлаа.

НЭГ АСУУЛТ

Хэрэглэгчийн сэтгэл ханамж ISO 9001 
стандартаар хэмжигддэг

Б.Бямбасүрэн
@byambaZGM

З.Цэлмэг
TselmegZGM

тохиосон хоёр дахь халуун, 
хуурай үе байжээ. Ялангуяа, 
Дорнод аймгийн Чойбалсан, 
Халхгол орчмоор 42 градус хүрч 
халсан тохиолдол бий.

Гэтэл Зүүн Европт байдал бүр 
ч дор. Энэ бүс нутгийн агаарын 
температур олон жилийн буюу 
19812010 оны дунджаас цельсийн 
2.5 градусаар нэмэгджээ. Зүүн 
европчууд өнөөдөр ч бидэнтэй 
адил хүйтэн, хахир өвөлтэй нүүр 
тулж байна. Чехийн Прага хотод 
ойрын хэдэн жил болоогүйгээр 
хүйтэрч, өвөл эхэлснээс хойш 
гэхэд л 65 хүн осгож амиа 
алдаад буй. Харин москвачууд 
120 жилд тохиогоогүй хамгийн 
хүйтэн өдөр Үнэн алдартны 
шинэ жилийн баяр тэмдэглэн 
өнгөрүүлснийг хэвлэлүүд 
онцолж байна.

Мөн Варшав, Краков зэрэг 
хотын удирдлага хүйтэн өвөл 
утаа ихсэхээс урьдчилан 
сэргийлэх зорилгоор иргэдээ 
нийтийн тээврээр үнэгүй зорчих 
захирамж гаргачихаж. Зүүн 
Европын ихэнх нутгийг хамарсан 
хүйтний эрч долоо хоногийн 
сүүлчээр бага зэрэг сулрах аж. 
Харин манайд нэгдүгээр сарын 
сүүлийн тав хоног харьцангуй 
дулаан байх төлөв гарчээ.

Нарны идэвхжил 2019 оны 
эхэн үе хүртэл сулрах төлөвтэй 
байгааг АНУын Үндэсний далай, 
агаар мандлын захиргааны 
Сансрын цаг агаарыг урьдчилан 
тандах төвөөс мэдээлсэн байна. 
Тиймээс энэ өвөл агаарын тем
ператур өмнөх жилийнхээс бага 
байх төлөвтэй. Нөгөө талаар 
өнгөрсөн намар Европ, АНУ
д болсон үерийн гамшиг, ой 
хээрийн түймэр зэргийг дэлхийн 
дулаарлаас салгаж ойлгох 
аргагүй гэдгийг мэргэжилтнүүд 
сануулсаар байна.  

Цас нэмж орвол 
өвөлжилт 
хүндэрсэн 
сумдын тоо 
хоёр дахин 
нэмэгдэх 
эрсдэлтэй 
байна.

Монгол орны цасны бүрхэцийн зураг (2017.01.10)



ЦАХИЛГААН БАРАА ГАР УТАС

1.  Ачааны зориулалттай 
автомашин маш хямд зарна 
Утас: 96481125, 99087992
2.  Автомашины хагарч цуурсан 
шил наагч зарна.
Хүргэлттэй. Үнэ: 35000 төгрөг
Утас: 99679962
3.  Шинэ дугуйнууд зарна.
Үнэ: 100.000 төгрөг
Утас: 88006734
4.  Agiom шинэ дугуйнууд зарна
Утас:99101688 /Үнэ тохирно/
5.  2009 oны "FX35" хямд зарна. 
Үнэ: 25 сая төгрөг
Утас: 99111468
6.  "G500" zarna 20042012. Дотор 
гаднагүй он залуу болгосон машин 
оролцуулна. 
Утас: 99993434
7.  2003 оны 2012 орж ирсэн 
сувдан цагаан өнгөтэй, beams2.0 
мотортой, ухрах камертай "Grand 
mark 2" яаралтай зарна.Үнэ 5 сая 
төгрөг. Утас: 96651794
8.  2009 оны "HUMMER H2" 
зарна. Утас: 91777877
9.  2008 оны "LX570" зарна.    Үнэ: 
60 сая төгрөг
Утас: 99111468
10. "Full option A8" зарна. 
Утас: 99995108

ҮЛ ХӨДЛӨХ НОМ, ХЭВЛЭЛ

1.  Бүх төрлийн ном хэвлэл 
худалдаалж байна.
Утас: 99144154
2.  Хуучин номнууд зарна.
Утас: 94640105 
3.  Бизнес удирдлагын 
магистерийн ангид хэрэглэгдэх 
20032008 оны Pearsons interna
tional edition номнуудыг тус бүр 
30.000 төгрөгөөр зарна. 
Утас 99153637
4.  Ээж ба хүүхэд ном зарна. 
Утас: 99089401
5.  Сэргэн мандалтын үеийн нэрт 
зураачдын бүтээлийг өнгөтөөр 
хэвлэж, орос хэлээр нийтэлсэн 
Монголд цөөн байдаг уран 
зургийн ном зарна. 
Утас: 99625921
6.  Official guide of TOEFL 
TEST 4th edition. Албан ёсны 
TOEFL тест гаргадаг газраас 
уг шалгалтад бэлтгэгчдэд 
зориулан гаргасан GUIDE 
bookийн хамгийн сүүлийн 
хэвлэл. Хэрэглэж байсан мөн 
дисктэйгээ. Утас: 99674312 
7.  Монго лын залуучуудад 
хүн төрөлхт ний хөгж лийн их 
алхаатай хөл нийлүү лэхийн 
зэрэгцээ өөрийн үндэсний 
зан заншил, ухамсар, ёс 
суртахууныхаа үнэт зүйлийг 
гээлгүй зөв хослуулан авч явахыг 
зөв ухамсарлан ойлгуу лах 
энгийн хялбараар илэр хийлж 
чадсан “Монгол хүний хөгжил 
төлөвшлийн ДЭЭД УХААН” ном 
уншигчдын гар дээр очиж байна.
Утас: 98111029
8.  Өсвөр насныхны дээдэлж 
мөрдөх 7 зуршил ном зарна. 
Үнэ: 30.500

1.  Ар хустайн зусланд цэвэр 
агаарт хаус зарна. 2011 онд 
ашиглалтанд орсон төмөр 
бетон суурь, төмөр бөс бетон, 
38ийн дан тоосго, гадна талд 
хөөсөөр дулаалсан 200м2, 
2давхар, машины гражтай, 380в 
цахилгаантай, цахилгаанаар 
бүрэн халдаг, 96м гүнээс 
худагийн ус гарсан цэвэр устай, 
халуун устай, цэвэр бохироо 
бүрэн шийдсэн өвөл зуны 
дулаахан чанартай сайн барьсан. 
 Нийт 6 өрөө, гал тогоо, зочны 
өрөө, 2 ариун цэврийн өрөөтэй, 
гал тогоо 00д халуун устай, 
вакум цонх, паркетин шалтай 
дотор интерьер засал сайн. 
Утас: 99289768
2.  10р хороололд Сувилахуйн 
сургуулийн хойно 47м.кв хоёр 
өрөө байр зарна. Утас: 88192130
3.  Төмөр замд СОТн таван 
давхарт угсармал байрны хоёр 
өрөө байр зарна. Утас: 99466494
4.  Хүүхдийн Паркийн замын 
урд зам дагуу төвийн шугамд 
холбогдох боломжтой 300м2.
22н товчоо тойргийн хажууд 
зам дагуу 1га 380 тогтой блокон 
хашаатай газар.
Хонхорт зам дагуу 9200м2 
төвийн шугамд холбогдох 
боломжтой, худалдааны төв, 
шатхуун түгээгүүр, аж ахуй, 
агуулах, хөнгөн үйлдвэр 
зориулалтаар ашиглах боломжтой 
газар.
Эмээлтэд 5га газар.
Утас: 99289768
5.  Сансарын тунелд 1 давхарын 
гал тогоо тусдаа 3 өрөө байр 
зарна. Утас: 99760217, 99101271

1.  Гэр болон оффиссын сүлжээ 
хүрдэггүй газарт сүлжээ дахин 
дамжуулагч суурилуулна. 
Угсралт тохиргоо үнэгүй.
Утас: 75752020
2.  Black iPad mini Wi Fi 64GB 
багтаамжтай. Үнэ: 400.000 төгрөг
Утас: 88998138
3.  Ipad-1 wifi 16gb зарна. 
Утас: 99002508
4.  Төмөр гадаргуутай 2TB 
багтаамжтай зөөврийн hard диск 
зарна. 
Утас: 98886655
5.  "Sony Vaio core i5" notebook 
хямд зарна. 
Үнэ:500.000 төгрөг
Утас:88102740
6.  Sony 15.6 Core I7 560d 
зарна. model VPCF133FX In
tel(R) Core(TM)i7 Q740 1.70 ghz 
Ram 4g hhd 500gb Display 15.6 
inch numlock
Утас: 88771767
7.  “Kory notebook shop” 
бүх төрлийн used нөтбүүк, 
таблет худалдаалж байна. 
Үнийн хувьд хамгийн хямд, 
өргөн сонголттой. Өдөр бүр 
11.0020.00 цагийн хооронд 
ажиллана. Утас: 89997986

КОМПЬЮТЕР БА 
ДАГАЛДАХ ХЭРЭГСЭЛ

UBshop.mn
ЧӨЛӨӨТ ХУДАЛДААНЫ ПЛАТФОРМ

Юу авмаар байна? Юу зармаар байна?
АВТОМАШИН

1.  Электрон жин худалдана.
Алт, мөнгөн эдлэл болон эмийн 
тунг жигнэх зориулалтай. 
Авсаархан хөнгөхөн. LCD 
дэлгэцтэй. 200 гр хүртэл 
Хэмжээ: 115Х65Х15 мм, Жин: 
95 гр 1 минутанд автоматаар 
унтарна. Тэжээл: 2 AAA 
батарей (дагалдахгүй) Ажиллах 
температур: 1030 хэм (C)
Утас: 88512938, 96012938
2.  Модерн загварын ханын цаг 
(45-55cm) худалдана.
Утас: 96012938 , 88512938
3.  USB гагнуурын алх. Эгшин 
зуур хална, хөрнө. 480 C градус 
хүртэл хална.

Утас: 96012938

1.  Америкийн BLU брэндийн 
STUDIO X8 HD гар утас 2 
СИМтэй.
Утас: 96012938, 
8851293
2.  5060 мянгад Android утас 
худалдаж авна. Note1 f100 f200 
гэх мэт.
Утас: 91228822 95228822 
3.  iPhone 7 plus black 128GB цоо 
шинэ хайрцагнаас нь задлаагүй. 
128GB. 2 сая 400аас яриад өгнө.
Утас: 93117711, 
89808313
4.  Хар батга арилгагч гурвалсан 
үйлчилгээтэй маск зарна.
Утас: 88857871
5.  Samsung.Note.3 32gb 
4.4.4.version Korea хамгийн өндөр 
үзүүлэлттэй цэмбэгэр утас хямд 
зарна. Чихэвч дагалдана.
Утас: 91228822, 
95228822

ubshop.mn сайтад та зараа 
байрлуулбал манай сонины 
зарын энэ хэсэгт шууд орох 
юм. Зөвхөн кирил үсгээр 
бичсэн, холбоо барих утас, 
зарах үнэ нь тодорхой 
зарууд энэ хэсэгт орохыг 
анхаарна уу.

UBSHOP.MN

УТАС: 95777773
ПЯНЗ ХУДАЛДАНА. МОНГОЛ, ОРОС, БУСАД.

ХУДАЛДАНА

Спорт
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Хөлбөмбөгийн спортын 
түүхэнд тодоор бичигдэн 
үлдэх нэгэн шийдвэрийг FI-
FA-гийн Удирдах зөвлөл мягмар 
гарагт гаргалаа. ДАШТ-д 
оролцох багийн тоог 16-гаар 
нэмэгдүүлж, 48-д хүргэхээр 
болсон нь өдгөө спортын 
ертөнцийн хамгийн маргаантай 
сэдэв болоод байна. 

ИНФАНТИНОГИЙН ЗАЛЬ
Энэ бүхэн FIFAгийн ерөнхий

лөгчийн сонгуулиас эхтэй. 
Одоогийн ерөнхийлөгч Жанни 
Инфантино анх нэр дэвшихдээ 
ДАШТд оролцох багийн тоог 
40 хүргэх санал дэвшүүлсэн 
юм. Энэ санал нь боломжийн 
санагдаж байсан, тэгээд ч бусад 
мөрийн хөтөлбөр нь анхаарал 
татахуйц байсан тул мань эрхэм 
ногоон гэрлээр хөлбөмбөгийн 
хамгийн том байгууллагын 

Хэн дуртай нь ДАШТ-д оролцдог 
болох нь ээ

Г.Баярсайхан 
@bayarsaikhanZGM

2026 оноос эхлэн 
хөлбөмбөгийн 
ДАШТд 48 баг 
өрсөлддөг болно

жолоог атгахаар сонгогдсон 
билээ. Гэтэл ноён Инфантино 
сонгогдсон даруйд бодлоо 
өөрчилж, дахин өөр санал 
оруулж ирсэн нь 48 баг бүхий 
тогтолцоо. 

Хэрэв тэрбээр анх нэр 
дэвшихдээ л 48 гэсэн тоог гаргаж 
ирсэн бол олныг цочирдуулж, 
дэмжлэг бага хүлээх байсан 
нь гарцаагүй. Тиймээс бяцхан 
заль гаргаж, олны санаа бодлыг 
өөрчлөлтөд бэлдэж байгаад 
ганц дайралтаар санаагаа 
гүйцэлдүүлчихлээ. Хурлаас 
өмнө өөрийн саналыг дэмжүүлэх 
талаар олон хүнтэй уулзаж, 
багагүй лоббидсон бололтой. 
Гүйцэтгэх  зөвлөлийн гишүүд 
түүний саналыг дуу нэгтэйгээр 
дэмжсэн нь ийн бодоход хүргэв. 

ХЭРХЭН ТОГЛОХ ВЭ
48 багтай ДАШТ 2026 онд анх 

зохиогдоно гэдгийг юуны өмнө 
сануулья. FIFA шинэ журамдаа 
тэмцээнийг тив тивд ээлжлэн 
зохиож байхаар шийдсэн. Энэ 
хуваарийн дагуу 2026 оных 
Хойд Америкт (АНУ, Мексик, 
Канадын аль нэгэнд) болох 
товтой байгаа юм.

Хэдийгээр оролцох багийн 
тоог нэмэгдүүлсэн ч тэднийг 
ямар форматаар тоглуулахаа 
эцэслэн шийдээгүй байна. 

Хамгийн хүчтэй яригдаж буй 
хувилбар нь багууд гурав 
гурваараа 16 хэсэгт хуваагдах. 
Хэсэг тус бүрээс хоёр, нийт 32 
баг плейоффт шалгарч, цааш 
хасагдах системээр өрсөлдөх аж. 
Энэ тохиолдолд нийт тоглолтын 
тоо 80 болж (өмнө нь 64 байсан) 
нэмэгдэнэ. Гэхдээ нэг баг дээд 
тал нь долоон тоглолт хийх 
хуваарь хэвээр байх юм. Нэг 
баг хэсэгтээ гурав биш, хоёр 
тоглолт хийснээр тоглолт бүр 
өрсөлдөөнтэй явагдах сайн 
талтайг Инфантино учирлаж 
буй. Энэ нь үнэн л дээ. Өмнө нь 
эхний хоёр тоглолтод дийлдсэн 
баг сүүлийн тулаанд хэдэн 
ч гоолоор хожоод нэмэргүй 
болдог тул хүч гаргалгүй тоглох 
тохиолдол олон гардаг. Харин 
шинэ форматаар тоглолт бүр 
өндөр ач холбогдолтой болж 
байна. 

ХЭНД АШИГТАЙ ВЭ
Дундаж болон түүнээс 

доош зэрэглэлийн багуудад 
өөрчлөлт илүү ашигтай. Энэ 
зэрэглэлд багтах орон FIFAгийн 
гишүүнчлэлийн дийлэнхийг 
бүрдүүлдэг тул Инфантиногийн 
саналыг хоёр гараа өргөөд 
дэмжсэн нь мэдээж. Өмнө 
нь тэд тэмцээний эрхээ авах 
гэж үйлээ үздэг, заримынх нь 

хувьд мөрөөдөл төдий байсан 
бол өдгөө хавьгүй том боломж 
нээгджээ. 

Ялангуяа Ази, Африк, Төв 
Аме рикийн бүс нутгийн орнуу
дад өөрчлөлт тун ч ашигтай 
тусав. Өмнө нь Африк тивд 
ДАШТий таван эрх оногддог 
байлаа. Харин одоо энэ тоо ес 
болж нэмэгдэх магадлалтай. 
Азийн хувьд таван эрх нь найм 
болох юм. Харин Төв Америкийн 
бүсийн эрх 3.5аас 6.5 болж 
нэмэг дэх аж. Европ одоогийн 
13 эрхээ 16 болгож нэмүүлэх 
бол Хойд Америкийн эрх нэгээр 
нэмэгдэх төлөвтэй. Түүнчлэн 
Далайн орнууд нэг бүтэн эрхтэй 
болох нь. Энэ тохиолдолд Шинэ 
Зеланд ДАШТд алгасалгүй 
орол цох сайхан завшаан 
бүрджээ. 

Ноён Инфантино өөрчлөлт 
хийх болсон шалтгаанаа хөлбөм
бөгийг бүх тивд жигд хөгжүүлэх 
зорилготой гэж тайлбарласан. 

“Хөлбөмбөг бол зөвхөн Европ, 
Өмнөд Америкийн эзэмшил 
биш. Энэ бол дэлхий нийтийн 
тоглоом” хэмээн тэр хэлсэн юм. 

1930 оноос хойш ДАШТ 
20 удаа зохиогдоход Европ 
тивийнхэн 11, Өмнөд Америкийн 
багууд есд нь түрүүлсэн байдаг. 
Өдгөө FIFAгийн чансааны 
шилдэг 48 багийн ердөө 13 нь энэ 
хоёроос өөр тивийнхэн. Энэ хоёр 
тив хөлбөмбөгийн хөгжлөөр 
бусдаас хол тасарсан тул бусад 
бүс нутагт боломж олгож, 
өрсөлдөөнийг нэмэгдүүлэхийг 
тэрбээр зорьжээ. Мэдээж хар 
тивээс есөн баг тоосоо өргөвөл 
амжилт гаргах магадлал тэр 
хэрээр дээшлэх нь гарцаагүй. 

Түүнчлэн энэ өөрчлөлтөөс 
ашиг олж буй өөр нэг газар нь 
FIFA өөрөө. Оролцогчийн тоо 
48 болж нэмэгдвэл FIFA нэг 
тэмцээнээс 4.1 тэрбум ам.дол
ларын орлого олох тооцоог 
хэвлэлүүд гаргажээ. Гэтэл ирэх 
жил Орост болох тэмцээнээс 640 
саяыг олно гэж тооцсон шүү дээ. 
Мөнгөний ийм их зөрүү байгаа 
болохоор удирдлагууд санаснаа 
гүйцэлдүүлэх гэж зүтгэсэн хэрэг.

ЭСРЭГ ТЭСРЭГ БАЙР 
СУУРЬ

Мэдээж асуудалд хүн бүр өөр 
өөрийн байр сууринаас хандаж 
байна. Тухайлбал, “Манчестер 
Юнайтед”ын дасгалжуулагч 
Ж.Моуриньо болон домогт 
Д.Марадона нар өөрчлөлтийг 
дэмжиж буйгаа илэрхийлэв. 
Моуриньо “Хэрэв тэмцээн урт
саж, тамирчдад шинэ улиралдаа 
бэлдэх хугацаа бага гарвал би 
эсэргүүцэх байсан. Харин тийм 
биш юм байна. Тиймээс би энэ 
санааг бүрэн дэмжиж байгаа. 
Багууд гурав гурваараа хэсэгт 
хуваагдах нь тохиромжтой 
болов уу. Ингэвэл тоглолт 
бүр ач холбогдолтой болно. 
Хөлбөмбөгийн хорхойтнуудад 
ч үзэхэд амттай. Муу баг бол 
хоёр тоглолт хийгээд л гэртээ 
харина. Гэхдээ энэ нь тэдэнд 
том туршлага болж үлдэх 
давуу талтай” хэмээн ярьжээ. 
Харин Германы шигшээгийн 
дасгалжуулагч Й.Лёв “Жижиг 
багуудыг дэмжих алхам гэд
гийг ойлгож байна. Гэхдээ 
тэмцээний чанар чансааг мартаж 
болохгүй. Оролцох багийн тоо 
нэмэгдсэнээр ДАШТий нэр 
хүнд унах болно” гэсэн юм. 

» ЧӨЛӨӨТ БӨХ
Монголын чөлөөт 
бөхийн холбоо үндэсний 
шигшээ багийн ахлах 
дасгалжуулагчийн сонгон 
шалгаруулалтыг зарлалаа. 
Оролцохыг хүссэн 
дасгалжуулагчдаас компьютер, 
гадаад хэл, спортын анагаах 
ухаан болон мэргэжлийн 
шалгалт авах юм байна. 

» СҮМО
Мэргэжлийн сүмогийн Хацү 
башёг дөрвөн өдрийн дараах 
байдлаар ёкозүна Хакүхо, 
озэки Кисеносато, маэгашира 
Таканоива, Сококурай, 
Саданоүми нар нэг ч унаагүй 
тэргүүлж явна. 

» БОКС
Форбс сэтгүүл 2016 онд 
хамгийн их шагналын мөнгө 
авсан мэргэжлийн боксчдын 
жагсаалтыг танилцуулав. 
Мексикийн С.Альварес 
жагсаалтыг өнгөлж, Америкийн 
А.Уорд, Казахстаны Г.Головкин 
нар удаалжээ. 

» ХӨЛБӨМБӨГ
Мадридын “Реал” клуб 
хамгаалагч Пепег Хятадын багт 
зарахад бэлэн байгаа талаар As 
мэдээлэв. Түүнийг Сколаригийн 
удирддаг “Гуанжоу Эвергранд”, 
Виллаш Боашийн дасгалжуулж 
буй “Шанхай” багууд сонирхож 
байгаа гэнэ.  

» САГСАН БӨМБӨГ
Аварга цолоо хамгаалан 
тоглож буй “Кливленд” лхагва 
гарагт “Юта”гийн талбайд 
зочилж, 100:92оор хожигдлоо. 
Л.Жеймсийн баг сүүлийн 
зургаан жилийн турш Солт 
Лейк Ситид зочлоод ялалт авч 
чадаагүй явна. 

» ХОККЕЙ
NHL улирлын эхний хагасын 
шилдгүүдээ байрлал 
бүрээр нь тодруулж байна. 
Мэргэжилтнүүд эхний хагасын 
шилдэг хаалгачаар “Коламбус”
ын С.Бобровскийг нэрлэжээ. 
Тэрбээр санал асуулгад 52 оноо 
авсан бол “Миннесота”гийн 
Д.Дубника түүнээс ганц оноо 
хоцрон удаалсан байна. 

» АВТО СПОРТ
Алдарт Дакар раллигийн 10 
дахь гараа цаг агаарын нөхцөл 
байдлаас болж цуцлагджээ. 
Аргентинд орсон хүчтэй 
борооны улмаас хөрсний 
нуралт үүссэн тул зохион 
байгуулагчид ийм арга хэмжээ 
авсан байна. 

ТОВЧХОН 

Өөрчлөлтөөс 
ашиг олж буй 

өөр нэг газар нь 
FIFA өөрөө

fifa.com©
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ДИЗАЙНЕР:

ТАВИГДАХ ШААРДЛАГА:
 • Мэргэжлийн чиглэлээр их дээд сургууль төгссөн 
 • Мэргэжлээрээ ажиллаж байсан туршлагатай
 • Photoshop, Corel Draw, InDesign, Illustrator болон бусад мэргэжлийн  
    программууд дээр ажиллах чадвартай
 • Англи хэлний зохих түвшний мэдлэгтэй

ЕРӨНХИЙ ШААРДЛАГУУД:
 • Бүтээлч сэтгэлгээтэй, шинийг санаачлагч
 • Хариуцлагатай
 • Тогтвор суурьшилтай ажиллах хүсэл эрмэлзэлтэй
 • Ажлын ачаалал даах чадвартай
 • Хувийн зохион байгуулалт, цагийн менежмент сайтай

БҮРДҮҮЛЭХ МАТЕРИАЛУУД:
 • Ажилд орохыг хүсэгчийн анкет 
 • Ажилд орохыг хүссэн өргөдөл
 • Гурван үеийн намтар
 • Ерөнхий боловсролын гэрчилгээний хуулбар
 • Иргэний үнэмлэхний хуулбар
 • Их, дээд сургуулийн диплом болон мэргэжлийн үнэмлэхний хуулбар
 • 2 хувь цээж зураг (сүүлийн 3 сарын хугацаанд авахуулсан байх)
 • Оршин суугаа хаягийн тодорхойлолт
 • Өмнө нь ажиллаж байсан байгууллагын тодорхойлолт

НЭЭЛТТЭЙ АЖЛЫН БАЙРАНД УРЬЖ БАЙНА

Өргөдлийг “Засгийн газрын мэдээ сонин”-ны байранд ирж бөглөх болон 
baasan.b@zasag.co и-мэйл хаягаар явуулна уу. Утас: 7010-3131

FLSmidth is a global engineering company supplying one source plants, systems and services to the cement and 
mineral industries. We supplies large equipment and complete cement and mineral plants, including process 
and design services, installation, construction supervision, after sales technical site services, and field support 
to operating sites. 
Opportunity:

We are looking for Translator/Driver work at the site. The primary purpose of this role to coordinate, transport and 
execute all requests for translation of project documentation. 

Main accountabilities:
Translate project documents in written from English to Mongolian and vice versa 
Supports to project experts/expats and provides oral translation into both languages to technical advisors, project 
visitors and project personnel during meetings, workshops, filed visits and research activities
Assist in taking meeting minutes
Coordinates expat’s transportation, accommodation and their visa issues in accordance with the relevant procedure
Transports passengers, visitors and packages between UB and Site safely 
Ensures vehicle is being regularly checked and cleaned to ensure it is always ready for use 

Qualifications: 
Degree of Bachelor or Master in relevant field, preferable in engineering 
Excellent written and spoken English and Mongolian
Minimum of consecutive 2 years of experience in translation or interpretation work
Work experience at mining site.
Good computer skills with working knowledge of MS Outlook, MS Word, and MS Excel with knowledge of MS Power Point. 
Possess good interpersonal and communication skills
Ability to work in a multicultural environment 

Competence
• Strong Communication and ethic skills 
• Good interacting and presenting skills
• High learning agility
• Good time management, self-motivation and other required competences 

Please send your CV, copies of diplomas, references and other required documents 
to sansartuya.tsogbadrakh@flsmidth.com. Deadline for submission of application: January 13, 2017

VACANCY ANNOUNCEMENT

Цагаан сарын баярын 
ширээний ууцны махны үнэ 
ханш, эрэлт нийлүүлэлтийн байр 
байдлыг Улаанбаатар хотын мах 
ханган нийлүүлэх томоохон 
төвүүдээс сурвалжиллаа. Цагаан 
сар хүртэл 50 орчим хоног 
дутуу байгаа тул хүмүүс махаа 
базааж эхлээгүйг “Нарантуул2” 
болон “Хархорин” худалдааны 
төвийнхөн хэлсэн юм. Тэндхийн 
байдал нам гүм. Ихэнх контейнер 
хаалттай байсан ч машиныхаа 
ачаан дээр ууц эгнүүлж өрсөн 
худалдаачин олон байв. Ажлын 
өдөр болоод тэр үү гэтэл бас 
үгүй. Хүмүүсийн худалдан авах 

Сар шинэдээ бэлдэх таатай үе

Г.Сайнзаяа
@sainzayaZGM

Махны үнэ 
харьцангуй хямд 
байна

чадвар тэдэнд мэдэгдэхүйцээр 
буурчээ.

Монголчууд Цагаан сарыг 
улам өргөн дэлгэр, баялаг 
тэмдэглэх болсоор буй. Очих 
айл, идэх бууз, солих хувцасны 
тоо олширсоор байна. Зарим 
нь хувцас хунараа одооноос 
захиалж байгаа бол хэсэг нь 
буузны махаа базааж эхэлжээ. 
Махны бөөний төвүүдэд 
хонины гулууз мах нэг кг нь 
3800 төгрөгийн ханштай байгаа 
аж. Гэвч хүмүүс том хонь авч 
хүчрэхгүй болсныг худалдаачид 
ярив.

Л.ГанЭрдэнэ “Нарантуул2” 
дээр мах борлуулаад гурван жил 
боллоо. Энэ жил хүмүүс мах бага 
авч байна. Гэхдээ өнгөрсөн онд 
Цагаан сар эрт болсныг хэлэх 
үү, шинэ жилийн дараа л ууц 
гарчихсан. Одоо өдөртөө хоёр 

орчим ууц л зарагдаж байна. 
Эдийн засагтай ч бага сага 
холбоотой байж мэдэх юм, гэхдээ 
монголчууд үндэсний баяраа 
өргөн тэмдэглэдэг болохоор сар 
шинэ дөхөөд эрэлт ихсэх байх. 
Ажлыг тулгаж хийдэг хүмүүс 
шүү дээ” гэлээ.

Харин Б.Жаргал “Цагаан сар 
оройтож байгаа болохоор хэд 
хоногийн өмнөөс л ууц зарж 
эхэллээ. Энэ сарын сүүлээр 
эрэлт ихсэх байх. Одоо бол 
худалдан авагч мэр сэр л байна 
даа. Өнгөрсөн жил Цагаан сар 
эхлэхээс 15 хоногийн өмнө 
гэхэд л жигдэрчихсэн. Эдийн 
засгийн нөлөө ч байгаа болов 
уу. Өглөө ирсэн мах өдөртөө 
дуусдаг байсан бол одоо хоёр, 
гурав хоног өнжиж байж л 
дуусдаг” хэмээн нөхцөл байдлаа 
тайлбарласан.

Дашрамд сонирхуулахад, 
“Нарантуул2” худалдааны 
төв сар шинийн баярыг 
тохиолдуулан мах, цагаан идээ 

тэргүүтний үзэсгэлэн худалдааг 
зохион байгуулах юм байна.

Тус төвийн зохион байгуулагч 
Б.Халиунаа “Иргэдийн худалдан 
авалт нэлээд буурсан. Энэ жил 
хөдөө, орон нутагт малын 
халдварт өвчин хэд хэдэн 
удаа гарч, улмаар пост дээр 
ирэх малын тоо ч багассан. 
Үүнийг дагаад хяналт, шалгалт 
ч чангарлаа. Ерөнхийдөө 
нийлүүлэлт, эрэлт ч бага байгаа 
гэсэн үг. Нэгдүгээр сарын нийт 
борлуулалт одоогийн байдлаар 
тааруу гэж дүгнэнэ. Ирэх сард 
сайжрах байх” гэв.

“Хархорин” худалдааны төвд 
байдал арай өөр. Худалдан авалт 
хийж байгаа нь харагдахгүй 
ч холхих хүн олонтой юм. 
Уг нь бол “Хүчит Шонхор”, 
“Нарантуул2”, “Хархорин” 
худалдааны төвийн махны 

үнэ адилхан ч үйлчлүүлэгч 
харьцангуй өөр, өөр байлаа. 
Гэхдээ л нэг худалдаачны бараан 
дээр тав арваар овоорч, хэл 
амыг нь сугалах шахам байдаг 
баярын завгүй өдрийн уур 
амьсгал алга. Эгнүүлж өрсөн 
хонины ууц, дээр дээрээс нь 
давхарласан гулуузны дундуур 
явахад наймаачид “Хэдэн кг 
мах авах уу, энийг хар, тэрийг 
ав” гэж бараагаа сурталчилна. 
Зарим нэг нь машиныхаа ачаан 
дээр тохойлдож хэвтчихээд 
“Өмсөөд үзээрэй, размер байгаа 
шүү” гэдэг шиг “Үзээд аваарай, 
сонголт байна” гээд байж байх.

Мах гулуузаар нь авах хүн 
тун ховор байгааг дээр дурдсан. 
Зарим худалдаачин “Уржигдар 
буулгасан махаа одоог хүртэл 
зарж чадаагүй” гэсээр сууж 
байхтай ч таарлаа. Цагаан сар 

бол малчдын хувьд малаа зарж, 
орлого олох оргил үе. Өнгөрсөн 
зун махны үнэ унасан тул одоо 
л хэдэн төгрөг олох юмсан гэж 
бодоод ирсэн хүн олон байв. 

“Бичин жилийн Цагаан сараар 
20 ууцтай ирээд 45 хоногт 
зарчихсан. Одоо долоо хоноод ч 
сураг алга” гэсээр тарган ууцны
хаа сүүлний үсийг хайчлах 
зуураа малчин эр өгүүлсэн юм.

Харин гэгээлэг хэсэг нь 
өнгөрсөн жилээс муудсан ч, 

сайжирсан ч юм алга, баяр 
дөхөөгүй болохоор ууц авахгүй 
байна, тулгаж байгаад л базаадаг 
гэсэн тайлбартай. “Хархорин”
д ч тэр, “Нарантуул2”т ч тэр 
махны үнэ тогтоогоод өгчихсөн 
юм уу гэлтэй ижил үнэтэй 
байх аж. 2015 онд ууц 120250 
мянган төгрөг байсан бол энэ 
жил дунджаар 110150 орчимд 
хэлбэлзэж, үнэтэй нь 200 
мянгатай. Аваад ирсэн хэдэн 
малаа мөнгө болгоод буцахыг 
хэн хүнгүй л хүснэ. Тиймээс 
ч зарим нь баяр дөхөж, эрэлт 
ихсэх үеэр бусад худалдаачнаас 
нууцаар хямдхан борлуулах 
бодолтой гэнэ. Харин үхрийн 
өвчүү нэг кг нь 6000, үхрийн мах 
дээд тал нь 4500 төгрөг байгаа 
юм. Харин ямааны мах нэг кг 
нь 20002500 төгрөг. Цагаан сар 
дөхөхөд махны үнэ нэмэгдэхийг 

таарсан худалдаачин бүр хэлж, 
зарим нэг нь энэ хавар махны 
үнэ өснө хэмээн таамаглалаа. 
Өнгөрсөн жилийн мөн үед 
хонины нэг кг мах дунджаар 
4520, үхрийн ястай мах 6015, 
үхрийн цул мах 7565, ямааны 
ястай мах 3575 төгрөгийн үнэтэй 
байв. 2016 онд Цагаан сарын 
шинийн 1н хоёрдугаар сарын 
9нд тохиосон. Тэгэхээр уг үнэ 
бол баяр дагаж хөөрөгдсөн байх 
магадлалтайг тодотгох хэрэгтэй.

Ямартай ч одоогийн байдлаар 
махны үнэ урьд, урьдынхтай 
харьцуулахад тун боломжийн 
байгаа тул амжиж авахыг 
зөвлөж байна. Эртэч шувуухай 
хоёр өдрийн хоолтой гэдэг шиг, 
замын түгжрэлгүй, махны 
үнэ хямд байгаа энэ үеийг та 
алдалгүй ашиглавал хожоотой 
наймаа болох нь. 

Худалдан 
авах чадвар 
мэдэгдэхүйц 

буурсан

С.Батсайхан/ЗГМ©

Махны үнэ 
хямд байгаа 

энэ үеийг 
та алдалгүй 

ашиглавал 
хожоотой 

наймаа болох 
нь.



UB ART GALLERY
“Зэрэгцээ” ертөнц гэрэл зургийн 
үзэсгэлэн өчигдөр нээлтээ хийлээ. 
Тус үзэсгэлэн нь нийгэмд болж буй 
асуудлуудыг хөндсөн аж. Үзэсгэлэн 
энэ сарын 17-ныг дуустал 10-19 цаг 
хүртэл үргэлжлэх гэнэ.

МИШЭЭЛ ЭКСПО
“Цагаан сар 2017” үзэсгэлэн худал даа 50 
хүртэлх хувийн хямдрал, урамшуу лал 
зарлаж байна. Энэ сарын 13-16-нд болох 
сүү, цагаан идээ, тавгийн боов, еэвэн, 
чихэр, жимс, бууз, банш, мах, махан 
бүтээгдэхүүн, цар, аяга, таваг,  ном, 
бэлэг дурсгал, үндэсний хувцас гээд 
олон нэр төрлийн барааг үйлдвэрийн 
үнээр борлуулах юм.

МОНГОЛЫН УРЧУУДЫН 
ЭВЛЭЛ

Зураач М.Амартүвшингийн “Mу 
Journey in Europe” бие даасан 
үзэсгэлэн энэ сарын 14-нийг хүртэл 
үргэлжилнэ.

УДБЭТ
Б.Шаравын "Чингис хаан" дуурийг 
энэ сарын 21-нд үзээрэй. Дуурийн 
цомнолыг зохиолч П.Бадарч 
бичсэн бөгөөд Чингис хааны 
1171-1189 он хүртэлх амьдралыг 
өгүүлжээ. 

СҮХБААТАРЫН ТАЛБАЙ
Агаарын бохирдлыг бууруулахыг 
шаардсан жагсаал энэ сарын 
28-нд болно. Жагсаалыг "Утааны 
эсрэг ээж, аав нарын холбоо"-ноос 
зохион байгуулна.

SPREE CLUB
"Nine Treasures" буюу "Есөн эрдэнэ" 
хамтлаг энэ сарын 14-ний 19.00 
цагт тоглох гэж байна. Тэд "Noise 
Production"-аас зохион байгуулах 
металл урсгалын тоглолтуудын 
салхийг хагалах аж.

КИНО
Адал явдал, тулаант “Return of 
Xander Cage” кино энэ сарын 20-нд 
“Өргөө” кино театрт нээлтээ 
хийнэ.

НИСЛЭГИЙН ЦАГИЙН ХУВААРЬ

УБ-Бээжин 15:30 17:35
Бээжин-УБ 11:55 14:30
УБ-Сөүл 17:10 21:15
Сөүл-УБ 13:00 15:50
УБ-Хонг Конг 07:51 12:25
Хонг Конг-УБ 13:25 18:05

УБ-Эрээн 20:00 10:25
УБ-Бээжин 07:15 14:04
Эрхүү-УБ 15:35 06:20
УБ-Эрхүү 21:10 02:40
Замын-Үүд- УБ 17:35 08:55
УБ-Замын-Үүд 17:20 07:05

ГАЛТ ТЭРЭГНИЙ ЦАГИЙН ХУВААРЬ

08.00

12.00

14.00

18.00

20.00

22.00

07:10 “Монголын 
шинэ өглөө” 
хөтөлбөр

10:35 “Хүрээлэн” 
амьд ертөнцийн 
цуврал

14:00 Энд гарц 
байна

19:25 Эх өв: 
“Эсгий ширдэг”

21:05 Цаг үе, үзэл 
бодол

22:05 “Өглөө” 
Монголын уран 
сайхны кино

07:30 "Студио 1.0" 
нэвтрүүлэг

11:30 "Алсын 
хараа" нэвтрүүлэг

15:00 "Бизнесийн 
төв цэг" хөтөлбөр

20:30 "Шилдэг 
санаа" нэвтрүүлэг

22:00 "Японыг 
судалцгаая" 
нэвтрүүлэг

22:30 
"Удирдагчид 
Лакуатай хамт" 
нэвтрүүлэг

07:05 
"Математикийн 
Зарчмууд" 
хүүхэлдэйн кино

09:00 "Cook 
Club" хоолны 
нэвтрүүлэг

13:20 "Англи 
хэлний" алсын 
зайн сургалт

15:50 "Аугаа 
уран зургууд" 
нэвтрүүлэг

20:50 "Ялалт" ток 
шоу нэвтрүүлэг

01:00 
"Монголчууд 
XX зууны эхэнд" 
нэвтрүүлэг

09:30 “Тог тог 
тог” хүүхдийн 
нэвтрүүлэг

12:00  "Хөтөч" 
мэдээллийн 
хөтөлбөр

15:00 "Өөрчлөлт" 
нэвтрүүлэг 

19:00 “Спортын 
шинжлэх ухаан” 
нэвтрүүлэг

22:10 
"Америкчууд" 
ОАК 

00:50 "Үер" 
МУСК

ТВ ХӨТӨЛБӨР ОНЦЛОХ ҮЗВЭР

“Чөлөөт хос”

Италийн алдарт зохиолч Нобелийн 
шагналт Дарио Фогийн "Чөлөөт 
хос" мюзикл, инээдмийн жүжгийг 
энэ сарын 27, 28-нд Улсын 
драмын эрдмийн театрт МУУГЗ 
Ч.Найдандоржийн найруулгаар 
тоглоно. Энэхүү жүжигт Антония гэх 
бүсгүй нөхрийнхөө эх захгүй янаг 
амрагийн явдлаас залхаж амиа 
хорлохыг завддаг тухай өгүүлнэ. 
Харин өөрийн чөлөөт амьдралыг 
илүүд үзсэн нөхөр нь түүнийг элдвээр 
тайтгаруулж ядаад эцэстээ "чөлөөт 
хос"-ын амьдралыг санал болгоно. 
Ингээд эхнэр нөхрийн хооронд өрнөх 
үйл явдлууд ар араасаа хөвөрнө. 
Эцэстээ эр нөхөр нь эхнэрээ хардан 
харамлаж, хайр сэтгэлтэй гэдгээ 
мянга хэлээд ч тусыг эс олно. Бүр 
амиа хорлохоор оролддог боловч бүх 
зүйл оройтсон байдаг. Жүжигт гарах 
эхнэрийн дүрд Ц.Баясгалан, нөхрийн 
дүрд Э.Тодгэрэл нар тоглох юм.   

ЦАГ АГААР
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  -22o

ӨМНӨГОВЬ
 -4o

 -18o

ГОВЬ-СҮМБЭР
 -12o

 -24o

ДОРНОГОВЬ
 -8o

 -22o

СҮХБААТАР
 -16o

 -27o

ХЭНТИЙ
 -19o

 -32o

СЭЛЭНГЭ
 -20o

 -31o

ОРХОН
-10o

-21o

ДАРХАН-УУЛ
 -19o

 -29o

ДОРНОД
 -17o

 -27o

БАЯН-ӨЛГИЙ
-8o

-19o

ЗУРХАЙ

ЗГМ: СҮДОКҮ

(Өмнөх дугаарын хариу)

ҮЗВЭР

MNB Bloomberg Боловсрол Монгол ТВ

Г.Оюунтөгс
ЗГМ

ТЭТГЭЛЭГ

ХЭРЭГЛЭЭ

НИЙТИЙН ТЭЭВЭР

Тэтгэлэгт 
хөтөлбөр 
зарлалаа

Гялгар уутнаас 
татгалзана

Автобусны 
чиглэл нэмэгдэв

Энэ оны санхүүгийн жилд 
хэрэгжих япон хэл, японы 
соёлын чиглэлээр суралцаж 
буй оюутнуудад зориулсан Япон 
улсын Засгийн газрын тэтгэлэгт 
хөтөлбөр зарлалаа. Бүрт гэл 
энэ сарын 2327нд болно. Ха
рин шалгалтыг ирэх сарын 
17нд товложээ. Уг тэтгэлэгт 
хамрагдсанаар нэг жилийн 
хугацаанд суралцах бөгөөд 
сар бүр 117 иений тэт гэлэг 
авах юм байна. Тус тэт гэлэгт 
хамрагдахыг хүсвэл доорх ма
териалыг бүрдүүлээрэй.

Сургуулийн тодорхойлолт 
(Элссэн он болон одоо хэд 
дүгээр курст суралцаж буйг 
тэмдэглэсэн байх)

Дүнгийн тодорхойлолт
Иргэний үнэмлэх (эх хувийг 

үзээд буцааж өгнө)
Сүүлийн зургаан сарын дотор 

авахуулсан, 3х4 хэмжээтэй 
цээж зураг хоёр хувь.  

Канад сангийн санхүүжил
тээр хэрэгжүүлж буй “Гялгар 
уутнаас тат  галзах өдөр” төслийг 
өн гөр сөн оны аравдугаар сард 
эх лүүл сэн. Тэгвэл уг төслийн 
хү рээнд нийслэл хотын хэм   

жээнд “Гялгар уутнаас татгал зах 
өдөр”тэй болохоор болжээ. Энэ 
төслийг дэмжиж Нийслэлийн 
удирдлагууд ажлын хэсэг 
байгуулахаар болсон байна. 
Мөн гялгар уутыг орлох даавуун 
торны үйлдвэрлэлийг Дэлхийн 
зөн байгуулагатай хамтран 50 
гаруй иргэний оролцоотойгоор 
эхлүүлсэн аж. Тороо томоохон 
сүлжээ дэлгүүрүүдтэй гэрээгээр 
борлуулах юм. Энэ ажлыг 
дэмжиж байгаль орчин, хүний 
эрүүл мэндийг хамгаалж ногоон 
хөгжилд бодитой хувь нэмэр 
оруулахыг уриаллаа.  

Нийслэлийн Сонгинохайрхан 
дүүргийн 26 дугаар хороонд 
хүр дэг нийтийн тээврийн шинэ 
чиглэлтэй боллоо. Тус хо роо ны 
Алтан овооны хэсэгт ор шин 
суудаг иргэдийн хүсэл тээр 
Нийтийн тээв рийн газраас Ч62 
чиглэлийн маршрутыг гаргалаа. 
НИТХын дарга Ц.Сандуйгийн 
са  наа  чилгаар нийтийн тээв рийн 
үйлчилгээ хүрдэггүй за рим 
газарт ийнхүү шинэ чиг лэлийг 
нээж байгаа аж. Алтан Овоо
Саппоро X хо роолол чиглэлд 
өчигдөр ний тийн тээврийн дунд 
оврын есөн автобус үйлчилгээнд 
гарч эхлэв.  

ЗГМ: КОМИКС

Билгийн тооллын 15
Өвлийн дунд цагаан хулгана сарын 
найман цагаан мэнгэтэй, шарагчин гахай  
өдөр.
Үс засуулбал: Өлзийтэй сайн
Наран ургах, шингэх:  08.30-17.25
Барилдлага: Хотол
Шүтэн барилдлага: Тийн мэдэхүй

Аргын тооллын нэгдүгээр са рын 
12. Бар хасвадь гараг. Бил  гийн тоол-
лын 15. Өглөгт охин од той, шараг чин 
гахай өдөр. 

Өдрийн наран 08.30 цагт мандаж, 
17.25 цагт жаргана. Тухайн өдөр 
туулай жилтнээ аливаа үйлийг хийхэд 
эерэг сайн ба үхэр, луу, хонь, нохой 
жилтнээ сөрөг муу нөлөөтэй тул 
элдэв үйлд хянамгай хандаж, биеэ 
энхрийлүүштэй. Эл өдөр найз нөхдийг 
түшиж элдэв үйлийг түргэн бүтээх, 
бүтээл туурвил эхлэх, бизнес эхлэх, 
цар ихтэй үйлийг эхлэх, бясалгал 
хийх, доодсыг асран өглөг, хандив 
өргөх, сан тавиулах, угаал үйлдэх, 
нялхасын хурим хийх, хийморийн 
дарцаг хатгахад сайн. Газар ухах, 
худаг гаргах, сэтгэлд сэвтэй газар 
очиход муу. Өдрийн сайн цаг нь 
үхэр, луу. морь. хонь, нохой, гахай 
болой. Хол газар яваар одогсод урагш 
мөрөө гаргавал зохистой. Үс шинээр 
үргээлгэх буюу засуулбал өлзийтэй 
сайн.
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Mr. Баагийгийн ПАЯН.....
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Саудын Араб Исламын бонд 
гаргана

Биотехнологийн салбарын 
сулхан эхлэл

Трамп хүргэнээ ахлах зөвлөгчөөр 
томилов

Тус улс төсвийн алдагдлаа нөхөхийн тулд дэлхийн зах зээлд 
Исламын бонд худалдахаар зэхэж байна. > 10

Америкийн биотехнологийн хувьцаа 2017 оныг бүрхэг 
төлөвөөр угтлаа. > 10

36 настай Трампын хүргэн Ойрх Дорнод, худалдааны 
асуудлаар Ерөнхийлөгчид нөлөөлөх гол хүн болж байна. > 10

2015 онд 
127 давхар 

Shanghai Tower 
ашиглалтад 

ормогц Шанхай 
хот шинэ 

футу  рист бэлгэ 
тэмдэгтэй 

боллоо.

Шон Доннан
Таваар экспортлогч хөгжиж 

буй улсууд төдийгүй АНУ зэрэг 
хөгжингүй орнууд сэргэх хэрээр 
дэлхийн эдийн засгийн өсөлтийн 
хурдац энэ онд эрчим жинэ хэмээн 
Дэлхийн банк үзэж байна. Гэхдээ 
энэ оноос АНУд Трампын засаг 
захиргаа ажиллаж, Европ тивд 
сонгууль болохтой уялдан эдийн 
засгийн бодлого өөрчлөгдөж, 
протекционизмын шинэ тойрог 
эхлэж болзошгүйг тус банк 
давхар анхааруулав.

Дэлхийн эдийн засгийн өсөлт 
2016 онд санхүүгийн хямралаас 
хойш хамгийн сул буюу 2.3 
хувьтай байлаа. Энэ онд байдал 
сайжирч, уг үзүүлэлт 2.7 хувьтай 
болно. Хөгжингүй эдийн засгийг 
бүхэлд нь авч үзэх тохиолдолд 
өсөлт үл ялиг хурдасч 1.8 хувьд 
хүрнэ. “Дэлхийн эдийн засаг 
хэдэн жилийн турш урам хугарам 
өсөлттэй явж ирсэн бол цаашид 
дүр зураг өөрчлөгдөх нь” хэмээн 
Дэлхийн банкны ерөнхийлөгч 
Жим Ён Ким мэдэгдлээ.

“Сайн мэдээ гэвэл сэргэлт 
эхэлсэн явдал. Хэрвээ 2016 
оныг ёроолдоо тулсан жил гэж 
үзвэл сэргэлт чухам ёроолоосоо 
эхэллээ” хэмээн тус банкны жил 
тутмын Дэлхийн эдийн засгийн 
хэтийн төлөв (Global Economic 
Prospects) тайлангийн удирдагч 
Айхан Косе тайлбарлав. “Юутай 
ч өсөлтөд улс төрийн тодорхой 
бус байдал зэрэг зарим эрсдэл 
заналхийлж байгааг харгалзан 
үзэх нь зүйтэй” хэмээн Косе 
анхааруулж байна.

АНУын эдийн засаг 2017 
онд 2.2 хувиар өсөх таамгийг 
Дэлхийн банк дэвшүүллээ. Тус 
банк өнгөрсөн онд уг өсөлтийг 
1.6 хувиар тооцоолж байв. 
Эдийн засгийн өсөлтийг дэмжих 
үүднээс татвар багасгаж, дэд 

бүтцэд зориулах зардлыг өсгөн, 
зохицуулалтыг бууруулахаар 
А НУын Ерөнхийлөгчид 
сон  гог догч Дональд Трамп 
амла сан. Эдгээр арга хэмжээний 
ачаар энэ оны өсөлтийн тооцоо 
анхныхаасаа илүү өөдрөг болжээ. 
Харин евробүсийн эдийн засаг 
1.5, Японых 0.9 хувиар өсөх 
төлөвтэй. АНУын эдийн засгийн 
өсөлт сайжрах нь дэлхийн эдийн 
засгийн бусад хэсэгт ч сайнаар 
нөлөөлнө. “АНУд гарах өөрчлөлт 
дотоодоо хамраад өнгөрөхгүй” 
хэмээн ноён Косе тайлбарлав.

Харин ам.долларын ханш 
чангарч, АНУын бодлогын 
хүү ихсэх нь хөгжиж буй эдийн 
засагтай улсуудын компанийн 
өр эзэмшигчдэд хүнд тусна 
хэмээн тэрбээр үзлээ. Энэ онд 
АНУд өсөлт хурдсах хэрээр 
таваар экспортлогч хөгжиж буй 
улсуудын эдийн засаг 2.3 хувиар 
сайжирна. Хөгжиж буй зах 
зээлийн эдийн засаг сүүлийн хоёр 
жилийн турш зогсонги байгаа юм.  

Таваар экспортлогч хөгжиж 
буй ихэнх улсын эдийн засаг энэ 
онд жилийн өмнөхөөс хавьгүй 
сайжрах ч үнийн өөрчлөлт, 
цаашдын таагүй нөлөөнд аанай 
л эмзэг байх талаар ноён Косе 
анхаарууллаа. Мөн 2010 онд 10 
хувьтай байсан дэлхийн хөрөнгө 
оруулалтын өсөлт 2016 онд 3.5 
хувь ч хүрэхгүй болтлоо буурсан 
чиг хандлага энэ онд хэвээр 
үргэлжилнэ.

Харин сүүлийн таван жилийн 
турш сул үзүүлэлттэй явж ирсэн 
дэлхийн худалдаа эргэлтийн 
хэмжээ энэ онд сайжрах төлөвтэй. 
Өнгөрсөн онд 2.5 хувиар өссөн 
дэлхийн худалдаа энэ онд 
таваарын үнийн сэр
гэлттэй уялдан 3.6 
хувиар өсөхөөр байгаа 
юм.

Крис Жилс
Их Британид орлогын тэгш 

бус байдал тэтчеризм оргилдоо 
хүрсэн үеэс хойш үнэмлэхүй 
буурсныг мягмар гарагт нийт
лэсэн албан ёсны статистик 
харуулав. Тус улсад 20152016 
онд ажлын байрны тоо нэмэгдэж, 
инфляци буурсан нь ядуу айл 
өрхийн амьдралын стандартыг 
дээшлүүлж, хүн амын үлэмж 
баян хэсгийн орлогыг багасгажээ.

Орлогын эрх тэгш бус байдал 
1986 оноос хойш үнэмлэхүй 
буурсан талаарх статистик нь 
иргэдийн дунд хэвшиж тогтсон 
нийтлэг ойлголтоос зөрж бай
на. Их Британийн иргэд тус 
улсын үнэмлэхүй баян болоод 
хамгийн ядуу хэсгийн хоорондох 
цалингийн зөрөө байнга ихэссээр 
ирснийг одоогийн судалгаа 
тусгаж чаддаггүй хэмээн гомдол 
тавьдаг. Хөдөлмөрийн намын 
тэр гүүн Жереми Корбин өндөр 
цалин олгодог явдалд хязгаар 
тогтоох тухай санаанаасаа 
саяхан татгалзсан. Үүний дараа 
Үндэсний статистикийн газар 
(ONS) уг үзүүлэлтийг нийтэд 
танилцууллаа. “Орлогын тэгш 
бус байдлыг та бид даамж
руулаад байж болохгүй” хэмээн 
ноён Корбин мэдэгдэж байв.

1
Хожим 2015 онд 127 давхар 

Shanghai Tower ашиглалтад 
ормогц Шанхай хот шинэ футу 
рист бэлгэ тэмдэгтэй боллоо. 
Нийт 632 метр өндөр уг барилга нь 
өндрийн үзүүлэл тээрээ Дубайн 
828 метр Burj Khalifaгийн дараа 
буюу дэлхийд хоёрдугаарт 
ордог. Цамхагийн зураг төслийг 
боловсруулсан АНУын Gensler 
компани барилгын ажлын явцыг 
баримтжуулахаар гэрэл зурагчин 
Ноа Шелдоныг хөлсөлжээ. 
Үйлчлүүлэгчийнхээ захиалгад 
нийцүүлэн барилгын ажлын 
зураг авсан ноён Шелдон сайтад 
нэвтрэх эрхээ ашиглан өөр бусад 
түүхэн дүрсийг ч гэрэл зурагт 
үлдээсэн юм.

Сүүлийн 35 жилд хийж гүй
цэтгэсэн Хятадын барилгын 
бүхий л том төслийн нэгэн 
адилаар Shanghai Towerийг 
ч жижиг хотууд, хөдөөнөөс 
ирсэн цагаач ажилчдын хүч 
хөдөл  мөрөөр босгосон. Шел
доны гэрэл зургуудад асар 
өндөрт аюултай ажил хийж буй 
ажилчдын бахархал, эр зориг 
үлдэж хоцорчээ. “Барилгын 
шат угсар даг бригадын ажилчид 
гэхэд л бүгд Хөнань мужийн 
жижиг хэн хотоос ирсэн хүмүүс 
байх жишээ тэй. Бүгд хоорондоо 
хамаатан садан, анд нөхөд” хэ
мээн Шелдон тайлбарласан юм.  

“Хүмүүс ажлаараа бахархахыг 

Shanghai Tower - Хятадын бэлгэ 
тэмдэг

харах нь бидэнд ч сайхан байлаа. 
Барилгын зурагтай адилаар 
бидний ажиллаж байгааг ч 
гэрэл зурагт үлдээгээрэй хэмээн 
ажилчид гуйдагсан” хэмээн 
зурагчин дурсан өгүүлэв. 
Ялангуяа эрчүүдээс ихэнх 
тохиолдолд огт үл дутах хүнд 
ажил хийж буй бүсгүйчүүдийг 
харах нь түүнд цочирдом үзэгдэл 
байлаа. “Эмэгтэйчүүд даан ч 
хүчир ажил хийнэ. Эрчүүдийн 
үүрдэг бүхнийг эмэгтэйчүүд 
ч дутахгүй үүрээд л зүтгэнэ” 
хэмээн ноён Шелдон ярьсан юм.

Shanghai Tower байрлаж буй 
Лужязуй санхүүгийн төв нь 
Дэн Сяопин 1978 онд эдийн 
засгийн маоист төлөвлөлтийг 
арчин хаяснаас хойших Хятад 
орны шилжилтийн бэлгэ тэмдэг. 
Энэ газарт 1980аад оны сүүлч 
хүртэл агуулах, үйлдвэр, орон 
сууцны намхан тагз дүүрэн 
байсан юм. Хожим байдал 
хурдан өөрчлөгдлөө. Дэлхийн 
нийт өргөгч цамхагийн 18 хувь 
нь Шанхайд ажиллаж байгаа 
талаар тус хотын захирагч 1996 
онд тайлбарлаж байв. Өнөөдөр 
Лужязуй нь тэнгэр баганадсан 
өндөр барилгуудыг нягт шахаж 
барьсан газар болон хувирчээ.

Аз туршигч хоёр орос 2014 
онд дуусаагүй барилгын сай
тад сэм нэвтэрч, хамгаалах 
хэрэгсэлгүйгээр дээвэр дээгүүр 
явж буй бичлэг интернэтэд 

тавигдсанаар Shanghai Tower 
дэлхийд алдаршсан. Уг хэргээс 
болж Шелдоны зураг авах ажилд 
ч бэрхшээл үүслээ. Баримт бичиг 
ном ёсоор ч аюулгүйн ажилтнууд 
гэрэл зургийн аппараттай энэ 
тэрүүгээр хэсүүчлэх гадаадын 
харьяатад сэжиглэнгүй хандах 
болжээ. Харуулын албаны 
хүмүүс түүний үйлдэл бүрийг 
хардана. “Ажилчдын зураг авч 
яах гээд байгаа юм гээд л сэжиг
лэцгээнэ” хэмээн ноён Шелдон 

дурсав.    
Уг цамхаг суурь хэсгээсээ орой 

хүртлээ 120 градусын мушгиа 
хийцтэй нь Шанхайн салхиний 
даралтын хүчийг багасгахаар 
тооцсон хэрэг ажээ. Шинэ 
санааны ачаар барилгын хийцэд 
58 сая ам.долларын бэхэлгээний 
материал хэмнэснийг Gensler 
компани тайлбарладаг.

Цамхагийг барьж дуусмагц 
Шанхай болоод Хятадын эдийн 
засаг эндээс эхлэх үү гэсэн 

асуулт үүслээ. “Тэнгэр баганад
сан барилгын хараал” гэж бий. 
Дэлхийн хамгийн өндөр барилга 
гэсэн алдар хүртсэн цамхаг бүр 
эдийн засгийн сүйрэл ёрлосон 
талаар эдийн засагчид онолдож 
гарлаа. НьюЙоркийн Empire 
State Buildng, КуалаЛумпурын 
Petronas Tower, Дубайн Burj 
Khalifaг эдийн засагчид жишээ 
болгож байв.

Хятадын үл хөдлөх хөрөнгийн 
зах зээл нь ердөө л хөөс гэсэн 

бодолтой шинжээч цөөнгүй. 
Одоогийн байдлаар Shanghai 
Towerийн оффисын талбайн 
дөнгөж 60 хувийг түрээслээд 
байгааг тус цамхагийн төлөө лөгч 
мэдэгдсэн. Үл хөдлөх хөрөнгийн 
зах зээл нурвал ноён Шелдоны 
гэрэл зургуудад дүрээ мөнхөлсөн 
ажилч дад хамгийн хүнд тусаж, 
Shanghai Tower үр ашиггүй 
зарцуулалтын хөшөө 
дурсгал болон үлдэж 
хоцорно.

Орлогын тэгш бус байдал Тэтчерийн үеэс 
хойш үнэмлэхүй буурав

Шинэ статистик нь сүүлийн 
50 гаруй жилийн түүхэнд 
Их Британид орлогын тэгш 
бус байдлын талаар хийсэн 
хамгийн цогц бүрэн судалгаанд 
тулгуурлажээ. Судалгаагаар 
гаргасан тодорхой тоон үзүүлэл
түүдийг зургадугаар сард нийтэд 
мэдээл нэ. Сүүлийн жилүүдэд 
орло гын тэгш бус байдал буурсан 
талаар урьд нь өөр судалгаа ч 
гарсан.

Их Британийн айл өрхийн 
80 хувийнх нь дундаж орлого 
инфляцийг тооцож үзлээ ч 
сан хүүгийн хямралаас өмнөх 
үетэй харьцуулахад 20152016 
онд өсчээ. Үүнд, хүн амын 20 
хувийг эзэлдэг хамгийн баян 
чинээлэг хэсгийг оруулаагүй. 
Үүний зэрэгцээ нийт хүн 
амын 20 хувь болдог хамгийн 
ядуу хэсгийнхний орлого мөн 
хугацаанд 20072008 оны үетэй 
харьцуулахад 13 хувиар өслөө. 
Мөн дундаж хэсгийнхний орлого 
тав орчим хувиар сайжирчээ. 
Харин Их Британийн иргэдийн 
хамгийн баян чинээлэг 20 хувийг 
хамардаг айл өрхүүдийн дундаж 
орлого санхүүгийн хямралаас 
өмнөх үетэй харьцуулахад 
гурван хувиар багассан дүнтэй 
гарлаа.

Ядуу айл өрхийн орлого 
ихсэж, чинээлэг хүн амынх 
багас сан нь орлогын эрх тэгш 
байдлын үзүүлэлтэд тусгалаа 
олов. Орло гын хуваарилалт эрх 
тэгш бол 0, нэг айл өрх нийт 
орлогыг бүхэлд нь эзэмшиж 
байвал 1 гэсэн дүнтэй гардаг 
Жинийн коэффициент хэмээх 
үзүүлэлт Их Британид 1990ээд 
оны үед үнэмлэхүй ихэссэнээс 
хойш байнга тогтвортой 
буурч иржээ. Цалин, хөрөнгө 
оруулалтын орлого, тэтгэвэр 
тэтгэмж зэрэг хувийн салбарын 
орлогын эх үүсвэрийг хэмжиж 
үзэхэд ч “Үндсэн орлого”ын эрх 
тэгш бус байдал 20152016 онд 
0.49 гэсэн үзүүлэлттэй гарав. 
Энэ нь 1993 оны оргил үеийнхээс 
найман хувиар бага байгаа юм.

Татвар хасч тооцсоны дараа 
үлдэх айл өрхийн цэвэр орлого 
ч илүү эрх тэгш буюу 20152016 
онд Жинийн коэффициентээр 
0.32 хувьтай гарлаа. Цэвэр орло
гоор нь тооцсон орлогын тэгш 
бус байдал мөн хугацаанд 1986 
оноос хойш тохиолдож байгаа
гүйгээр багассаныг Үндэсний 
статистикийн газрын судалгаа 
харуулав. Энэ үзүүлэлт 1993 оны 
оргил үеийнхээс даруй 14 хувиар 
багасчээ.

Орлогын тэгш бус байдал 
багассаныг баталсан судалгаа 
нь иргэдийн дунд нийтлэг, 
амьдралын түвшиндээ сэтгэл 
хангалуун бус байдаг явдалтай 
зөрчилдөж байна. Энэхүү зөрчил 
нь санхүүгийн хямралаас хойш 
Их Британид айл өрхийн орлого 
хэт сул эрчтэй өсөж ирсэнтэй 
холбоотой хэмээн Resolution 
Foundationий эдийн засагч 
Мэтью Уиттэйкер тайлбарлав.

Их Британид 20072008, 
20152016 оны хооронд айл 
өрхийн орлогын жил тутмын 
дундаж өсөлт нь Тэтчерийн 

засаг лалын үе болон 1990ээд, 
20072008 оны үеийн үзүүлэлтийн 
хагаст ч хүрэхгүй байгаа юм. 
“Амьд  ралынхаа нөх цөлд бүгд 
дургүйцэж байхад эрх тэгш бус 
байдал багас лаа гэх нь таагүй 
хэрэг” хэмээн ноён Уиттэйкер 
өгүүллээ.

Тус улсын нийгэмд 20072008 
онд орлого хамгийн сайн хүртсэн 
хэсэг нь тэтгэвэр авагчид. Мөн 
хугацаанд тэтгэвэр авагчдын 
орлого 13 хувиар нэмэгдсэн 
бол тэтгэврийн бус насныхны 
цэвэр орлого 1.2оор багасчээ. 
Их Британийн хөдөөгийн таван 
сая айл өрхийн дундаж орлого 
хотын 20 сая айл өрхийнхөөс 
илүү байгаа нь судалгаагаар мөн 
тогтоогдлоо. Хөдөөгийн айлын 
дундаж цэвэр орлого 35500 фунт 
стерлинг байхад хотын айлынх 
ердөө 32500 байв.

Resolution Foundation, Санхүү
гийн судалгааны хүрээлэнгийн 
шинжээчдийн судалгаа зөв байх 
аваас 2016 он нь орлогын тэгш 
бус байдал буурсан сүүлчийн 
жил. Учир нь эрх баригчид 
тэтгэврийн бус насныханд олго
дог төрөл бүрийн тэтгэм жийг 
2020 он хүртэл дөрвөн 
жилийн хуга цаатай 
царцаагаад байна.

Таваарын сэргэлт 
эдийн засгийн 
өсөлтийг хурдасгана

Их Британийн 
айл өрхийн 
80 хувийнх нь 
дундаж орлого 
20152016 онд 
өсчээ. 



Элэйш мур, Симеон Керр
Саудын Араб дээд хэмжээнд 

хүрээд буй төсвийн алдагдлаа 
нөхөхийн тулд хоёрдугаар сараас 
дэлхийн зах зээлд сукук гэдэг 
Исламын бонд худалдахаар 
зэхэж байна. Исламын шариат 
хуульд нийцдэг сукукийг голдуу 
булангийн орнууд худалдан авна 
гэж тооцжээ. Эндээс босгосон 
хөрөнгийг, цаашлаад газрын 
тосноос хэт хамааралтай эдийн 
засгаа төрөлжүүлэхэд зарцуулах 
аж. Өнгөрсөн онд Саудын 
Араб хөгжиж буй орнуудын 
дотор дээд амжилт тогтоож, 
17.7 тэрбум ам.долларын бонд 
гаргаад 67 тэрбумын санал татаж 
чадсан юм.

Анхны бондыг арилжаалахад 
оролцсон 10 банкыг бүгдийг нь 
энэ удаад урихгүй. Харин ха
рин Citigroup, HSBC, JPMorgan 
банкууд жагсаалтад үлдэх байх 
гэж уг төслийг сайн мэдэх нэг 
ажилтан ярьжээ. Газрын тосны 
хамгийн том үйлдвэрлэгчийн 
хувьд Саудын Араб 2014 оны үнэ 
уналтад ихээхэн өртсөн. Үүний 
улмаас Засгийн газрын зардлыг 
танаж, төрийн эзэмшилтэй 
Aramco нефтийн компанийн 
хувьцааг санал болгож байв. 
Арваннэгдүгээр сард ОПЕК
ийн гишүүд олборлолтоо ху мих 
тохиролцоонд хүрсний дараа 
түүхий нефтийн үнэ 55 ам.доллар 
дээр тогтсон авч гурван жилийн 
өмнөх 100гийн босгыг давах 

Трамп хүргэнээ ахлах 
зөвлөгчөөр томилов
Кортни Вивер

30 гаруй настай Трампын 
хүр гэн Ойрх Дорнод болон 
ху дал дааны асуудлаар Ерөн
хий лөгчид нөлөө үзүүлэх гол 
хүн болж байна. Даваа гарагийн 
үдэш шинэ засаг захиргааны 
хамгийн нөлөө бүхий зургаан 
хүн конгресс дэх БННын спикер 
Пол Райаны өрөөнд цугларч, 
татварын шинэчлэлийн талаар 
намын төлөвлөгөөг хэлэлцжээ. 
Зөвлөгөөнд Трампын захиргаа
ны тэргүүн Рейнс Прайбус, 
Сангийн сайдад нэр дэвшсэн 
Стивен Мнухин нар байлцав. 
Гэвч дөнгөж мягмар гарагт 36 
насны төрсөн өдрөө тэмдэглэсэн 
Трампын хүргэн Жаред Кушнер 
хамгийн эрх мэдэлтэй нь бай
сан юм. Уг уулзалтаас хоёрхон 
цагийн өмнө тэрбээр Трампын 
ахлах зөвлөгчид албан ёсоор 
томилогдсон юм. Кушнер хэдэн 
сарын турш албан бус зөвлөхийн 
үүрэг гүйцэтгэсээр ирсэн аж.

Энэ залуу Трампын засаг 
за  хир гаанд Ойрх Дорнодын 
асуудал, худалдааны бодлого, 
төр болон хувийн хэвшлийн 
шинэ харилцаа бий болгох 
талаар гол зөвлөгөө өгөх болно. 

Олны нүднээс далд Кушнер, 
эхнэр Иванкагийн хамт шинэ 
Ерөнхийлөгчийн хамгийн итгэл
тэй хүмүүс байж, зөрчил үүсвэл 
намжаах үүрэг гүйцэтгэх байх. 
Трампын сурталчилгаа эхлэх үед 
тэд мөн ийм үүрэгтэй байсан 
бөгөөд шинэ харилцаа тогтоох, 
Цагаан ордноос шийдвэр гарга
хад оролцох боломжтой. Гэвч 
энэ нь Кушнер, Иванка Трамп 
нарын аль аль нь төрийн албанд 
ажиллаж байгаагүй учир урьд 
үзэг дээгүй туршлага. Найз нөх
дийнх нь хэлснээр энэ томилолт 
гэр бүлийн хоёрын холын хүсэлд 
нийцэж байж болох юм.

Жаред Кушнер эцэг нь улс 
төрийн авлигын хэргээр шо ронд 
байх завсар Нью Жерси дэх гэр 
бүлийнхээ үл хөдлөх хөрөнгийн 
бизнесийг удирдаж эхэлжээ. 
Ноён Трамп Ерөнхийлөг
чийн сун гаанд өрсөлдөх үед 
хосууд суртал чилгааны ажилд 
орол цож, нэр дэвшигчийг 
да гал дан явсны дээр Иванка 
эц гийнхээ нэрийн өмнөөс үг 
хэлж байсан. Иванкагаар дам
жуулж эхнэртэйгээ танилцсан, 
Балтиморын үл хөдлөхийн үе 
дамжсан эзэн Рид Кордиш “Тэр 

хоёр хоёулаа маш амжилттай 
бизнес бүтээсэн. Үүнийгээ 
залуу насандаа маш түргэн ам
жуулж чадсан” хэмээв. Тэрбээр 
цааш нь “Том үйл ажиллагааг 
хэрхэн үр ашигтай, амжилттай 
удирдах туршлага олж авсны 
дээр хоёулаа маш бодлоготой 
удирдагчид. Тэдэнтэй харилцан 
ажиллахад /би тэднийг бизнесээ 
хэрэхн удирдаж байгааг ч 
ажигласан/ тэд эрхэлж буй 
зүйлийнхээ талаар бүх талын 
мэдээлэл авахад асар их хүчин 
чармайлт гаргадаг нь харагдсан” 
гэж үнэлжээ.

Тэр хоёр олны дунд нэртэй 
хүмүүс болсон ч гэртээ еврейн 
шашны жаягийг хатуу баримтлан 
амьдардаг аж. Иванка гэрлэхдээ 
уг шашинд орсон юм. Кушнер 
уулзалтын үеэр анхааралтай 
сонсон идэвхтэй оролцдоггүй 
бол Иванка “Өрөөний бүх 
хүчилтөрөгчийг сороод авчих 
шиг болдог” гэж нэг ажиглагч 
ярьсан байдаг. Вашингтон 
ирээд энэ хоёр олон нийтийн 
арга хэмжээнд нэлээд оролцох 
бөгөөд Иванка заримдаа тэргүүн 
хатагтайн үүргийг гүйцэтгэх 
байх гэсэн хүлээлт үүсчээ. 

Түүний хойд эх Меланиа Трамп 
хүүгийнхээ хичээлийн жилийг 
дуусгахын тулд хэсэгтээ Нью
Йоркт байх юм.

Кушнерийн гэр бүл Вашинг
тоны Калорама дүүрэгт нүүж 
ирэхээ зарласан нь Барак, 
Мишель Обама нарын шинэ 
байрнаас ойрхон харагдах газар. 
Монреалын их сургууль дахь 
АНУын Ерөнхийлөгчийн түүх 
судлалын профессор МкЖил 
“Тэднийг хаана уриалгахан 
хүлээн авах, эсвэл хаана урихаас 
татгалзахыг ажиглавал сонин 
байх болно. Тэд нийслэлд хаа 
сайгүй очих байх. Хямд үнийн 
Трампууд болон хувирах бо
ломжтой” хэмээн ярьжээ. 
МкЖил энд Кушнерийнхэн ар
ван  хоёрдугаар сард Хавай руу 
явж амрахдаа хямд үнэтэй нислэг 
сонготол онгоцонд байсан нэг 
зорчигч тэднийг эсэргүүцэн улс 
төрийн бяцхан үймээн тарьсныг 
дайруулан хэлсэн бололтой.

Гэвч одоо ноён Кушнер албан 
ёсоор Цагаан ордонд очих 
болсноос үүсэх ашиг сонирхлын 
том зөрчлүүдийг хэрхэн шийдэх 
нь гол асуулт болоод байна. 
Сонгуулийн дараахан Кушнер 

үл хөдлөхийн Анбан компанийн 
захирал Хятадын улс төрийн 
хүрээнд нэн ойр хүнтэй уулзаж, 
гэрээ байгуулах талаар хэлэл
цээ хийсэн. Тэрбээр АНУын 
хуулийг зөрчихгүйн тулд албан 
тушаалд томилогдоод цалин 
авахгүй гэж мэдэгдээд байгаа. 
1967 онд батлагдсан хууль ёсоор 
АНУын Ерөнхийлөгчид гэр 
бүлийн ойрын гишүүдээ хол
бооны агентлагийн тэргүү нээр 
томилохыг хориглосон бай даг. 
Үүнд, хүүхдүүдийнх нь эхнэр, 
нөхөр ч мөн адил хамаарна.

Ноён Кушнер өөрийн үл 
хөд   лөхийн болон мэдээллийн 
ком паниудын эрх мэдлийг 
шил  жүүлэхээр төлөвлөж буйгаа 
зарласан. Жишээ нь, гэр бүлийн 
Kushner Companies бүлгийн 
захирлын албан тушаалаа өгч, 
2008 оноос хойш эзэмшиж буй 
New York Observer сониноо 
худал дахаар шийджээ. Түүнчлэн 
Kushner Companiesийн эзэмш
лийн 666 Fifth Avenue хэмээх 
НьюЙоркийн өндөр барилга 
дахь нэрийн хувьцаагаа шил
жүүлэхийг амласан 
байна.

Саудын Араб Исламын бонд гаргана

ВВМ©

Адам Самсон, Николь Буллок
Америкийн биотехноло гийн 

хувьцаа 2017 оныг бүрхэг 
төлөвөөр угтлаа. Тус салбар 
өн гөрсөн оныхоос нэлээд буурч, 
Уол Стритийн үзүүлэлт дотор 
сүүл барих шинжтэй болов. 
Nasdaqийн биотехнологийн 
индекс 7.8 хувь өссөн боловч 
S&P 500 өргөн ангиллаар дөн
гөж 1.6 хувийн өсөлт гар сан 
аж. Дональд Трамп сон гогд
соны дараа санхүү болон 
эрчим хүчний хувьцааны үнэ 
дээшилсэн. Ингэснээр ар ван 
нэгдүгээр сард түүхэн дээд 
хэмжээндээ хүрсэн S&P 500ийн 
индекс одоо тогтмолжиж, энэ 
хоёр салбарын үзүүлэлт 2016 
оны хаалтын түвшинд очлоо.

Энэхүү завсарлагааны үед 
2016 онд хамгийн муу үзүүлэлт
тэй байсан биотекийн хувьд 
түр ахих боломж бүрдэв. Тус 
салбарын шинэ жил дээшилсэн 
шалтгааны нэг нь “Нэгдүгээр 
сарын нөлөө” гэж Convergex 
фирмийн зах зээлийн стратегийн 
шинжээч Николас Колас 
дүгнэжээ. Тэрбээр “Нэг жилд нь 
хамгийн их алдагдал хүлээсэн 
хувьцаа хоёр дахь жилд өгсдөг 
жамтай” гэсэн байна. 2016 онд 
S&P 500ийн биотехнологийн 
индекс 9.5 хувьтай байсан. Гэвч 
хөрөнгө оруулагчид тус сал ба
рын хувьцаанаас дөлснөөр 21.7 
хувиар унасан билээ.

Түүнчлэн Ерөнхийлөгчийн 
сонгуулийн үеэр эмийн үнийн 
өсөлтийн асуудал маргааны 
сэдэв болсон нь хувьцааны 
үнэд сөрөг нөлөө үзүүлсэн. 
Трампын ялалтын дараа 
зохицуулалт зөөлрөх хүлээлт 
үүссэн учир түр зуур биоте
кийн хувьцаа өсөх хандлага 
ажиг лагдав. Гэвч шинээр сон
гогд сон Ерөнхийлөгч эмийн 
үйлдвэрлэлд хэрхэн  хандах 
нь тодорхойгүй байгаа тул 
хүлээлт болон өсөлт намжжээ. 
Иймээс долоон жил дараалан 
өсөж, үнэлгээ нь улам дээшилж 
байсан биотекийн хувьцаанд 
эргэлт гарч, сул үзүүлэлтийн 
нэг болж хувирав.

2016 он эхлэхэд Nasdaqийн 
биотекийн индекс 12 сарын 
хугацаанд 27.1 дахин нэмэгдсэн 
ашиг авчрахаар үнэлэгдэж 
байв. Харин нийт зах зээлийн 
хувьд уг үзүүлэлт 16.6 байсныг 
S&Pын дэлхийн зах зээлийн 
судалгаанд дурдсан байдаг. Гэвч 
үнэлгээний түвшин он гараад 
буурч, Nasdaqийн биотекийн 
индекс 24.7 руу унасан бол S&P 
500ийнх 17.7 болсон байна. 
Morgan Stanley банкны шинжээч 
тус салбарын компаниуд гэрээ 
байгуулахад зарцуулах бэлэн 
мөнгө ихтэй байгаа гэжээ. 
Тухайлбал, Dealogic data бай-
гуул лагын мэдээгээр оны 
эх ний 10 хоногт тус салбарт 6.9 
тэрбум ам.долларын өртөгтэй 
гэрээ хийгдсэн 2016 оны мөн 
үеийн 1.1 тэрбум, 2015 оны мөн 
үеийн 322 саяас хамаагүй давсан 
үзүүлэлт юм.

Даваа гарагт Японы Takeda 
компани АНУд байрлалтай Ari
ad Pharmaceuticals-ыг 5.2 тэрбум 
ам.доллараар худалдан авах 
гэрээ хийж, хавдар судлалын 
чиглэлд үйл ажиллагаагаа 
идэвхжүүлэв. Ховор төрлийн 
хавдарт эмчилгээ хийдэг тус 
компанийн хувьцаа бараг 0.75 
хувиар өссөн байна. Харин 
Цахиурын хөндийн томоохон 
компаниудын тусламжтайгаар 
дээшилж буй  технологийн 
салбар он гараад мөн л чангарах 
хандлагатай боллоо. Тухайлбал, 
Facebook-ийн хувьцаа 8.8 хувь 
өссөн бол Alphabetisийнх 4.4 
хувиар дээшлэв. Технологийн 
дэлхийн хамгийн аварга ком
пани Appleийн хувьцаа 
3.3 хувиар чангарчээ. 

Биотехно-
логийн 
салбарын 
сулхан 
эхлэл

найдвар хомс.
Fitch Ratings-ийн Исламын 

санхүүгийн мэргэжилтэн Ба
шар Натоор “Эдийн засгаа 
тө рөлжүүлэх нь шинэ зах зээ
лийн хувьд бодит шаардлага. 
Гэвч нефтийн үнэ унасан нь 
Сауд шиг орнуудад үүнийг 
зайлшгүй болголоо. Доогуур үнэ 
тус улсын банкин дахь нөөцийг 
багасгаж, банкуудын зээлдүүлэх 
эрмэлзэлд сөрөг нөлөө үзүүлсэн. 

Иймээс тэд санхүүгийн өөр эх 
үүсвэр хайх болсон юм” хэмээн 
тайлбарлав.

Катар, Абу Даби, Оман, Бах
рейн зэрэг Персийн булангийн 
улсууд үнэ уналтын дараа 
капиталын зах зээлд хандсан 
бөгөөд Fitch-ийн таамгаар 
булангийн зээлдэгчид сукук 
гаргах төлөвтэй байгаа аж. 
Зарим компани шариагийн 
хуульд захирагдсан зээл авахыг 

эрмэлзэж байгаа бол зарим нь 
Исламын хөрөнгө оруулалтын 
санхүүжилтэд хамрагдахыг 
хүсэж байна. Сукукийн  энгийн 
бондоос ялгарах онцлог хүүг 
хориглодог Исламын журмыг 
зөрчихгүй байх ёстой. Энэ нь 
томоохон хөрөнгийг хамтран 
эзэмших байдлаар хэрэгждэг.

Өнгөрсөн онд Пакистан, 
Индонез, Малайз зэрэг исламын 
шашинт орнууд 9.4 тэрбум 

ам.долларын сукук худалдсан 
нь 2015 оны 6.3 тэрбумаас 
нэлээд өссөн дүн болохыг Dea
logic байгууллага мэдээлэв. Гэвч 
зээлийн шинжээчид сукукийн 
хэмжээ нэмэгдвэл зах зээлийг 
стандартчилах шаардлагатай 
гэж үзэж байна. Саудын бондын 
үнэ анхны арилжаанаас хойш 
унасан боловч өгөөж нь өсөж 
3.25 ам.доллараас 3.7 хүртэл 
дээшилжээ. Энэ хэлбэлзэл 
дэлхийн бондын зах зээл, 
тухайлбал Америкийн бондын 
өгөөж буурсантай холбоотой 
байж болох юм.

Саудын Араб 297 тэрбум 
риалд (72.9 тэрбум ам.доллар) 
хүрсэн төсвийн алдагдлаа нө
хөхийн тулд гадаад, дотоодын 
эх сувалжаас зээл авч, гадаад 
дахь нөөцөөсөө ашигласан. 
Тус улсын Сангийн яам эдийн 
засгийг төрөлжүүлэх зорил
готой Үндэсний өөрчлөлтийн 
төлөвлөгөөг хэрэгжүүлэх 42 
тэрбум риалыг хөрөнгийн зах 
зээлээс босгох шаардлагатай. Тус 
улс 2016 онд 12.3 хувь байсан 
Үндэсний нийт бүтээгдэхүүн ба 
зээлийн харьцааг 30 хувьд хүргэх 
чиг барьж байгаа юм. Саудын 
Арабын Сангийн сайд Мохаммед 
Жадаан арванхоёрдугаар сард 
“Засгийн газар тохиромжтой 
цонх нээгдэхэд өрийн зах зээл 
рүү дахин хандана” гэж 
мэдэгдсэн билээ. 

ВВМ©
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» ТҮҮХИЙ ЭД 

50.96
Ам.доллар . WTI төрлийн газ
рын тосны ханш 50.96 ам.дол
лартай тэнцэж байна. Тус түү
хий эд нь даваа гарагаас таван 
хувиар буураад байгаа юм. 

2.8
Хувиар. Төмрийн хүдрийн ханш 
2.8 хувиар чангарав. Ингэснээр 
мягмар гарагаас хойш 5.5 
хувиар чангарлаа. 

» ХӨРӨНГИЙН ЗАХ ЗЭЭЛ 

58
Монголын хөрөнгийн биржийн 
гишүүн үнэт цаасны 58 компани 
байна. Үүний 42 нь арилжаанд 
оролцох эрхтэй.

» ҮНЭТ ЦААС

5.3
Тэрбум төгрөг. Засгийн газрын 
есөн сарын хугацаатай 60 
мянган ширхэг үнэт цаасыг  
анхдагч зах зээлд арилжлаа. 
16.99 хувийн хүүтэй үнэт 
цаасыг 5.3 тэрбум төгрөгөөр 
борлуулжээ. 

» ХӨРӨНГӨ ОРУУЛАЛТ 
S&P зэрэг олон улсын 
үнэлгээний агентлаг Ази, 
Номхон далайн бүсийн 
зээлжих зэрэглэлийг 2017 онд 
тогтвортой гэж үнэллээ.  

» ДЭЛХИЙД 

5.11
Хувь. “Rio Tinto” компанийн 
хувьцааны ханш Лондоны 
хөрөнгийн биржид 5.11 
хувиар өслөө. Мөн “FTSE 
100” индексийг өсөлтөөрөө 
тэргүүлсэн байна. Сүүлийн нэг 
жилд хувьцааны ханш нь 89 
хувиар чангарчээ. 

4 
Тэрбум ам.доллар. Азербайжан 
улс энэ онд Төрийн өмчит 
баял гийн сангаас нийт дөрвөн 
тэр бум ам.долларыг улсын төв 
банканд шилжүүлэхээр бол жээ. 
Азербайжаны төв банк энэ 
сан хүү жилтийг макро эдийн 
зас  гийг тогтворжуулахад ашиг
лах аж.

» ТЕХНОЛОГИ 

2.6
Тэрбум ам.доллар. БНХАУын 
он лайн худалдааны “Ali ba
ba” групп жижиглэн худал
дааны “Intime” компанийг 
2.6 тэр бум ам.доллараар 
ху дал даж авахаар санал 
тави лаа. Одоогоор “Aliba
ba” компани “Intime”ийн 
28 ху вийг эзэмшдэг. Хэрэв 
“Intime” саналыг зөвшөөрвөл 
эзэмшлийн хувь нь 74 болж 
нэмэгдэх юм. 

» ЭРЧИМ ХҮЧ

163 
Тэрбум ам.доллар. Арабын 
нэгдсэн Эмират улс сэргээг
дэх эрчим хүчний 163 тэр бум 
ам.долларын төсөл хэрэг
жүүлнэ.

ЗГМ ТОВЧХОНТҮҮХИЙ ЭД

Зэсийн ханшийн 
сэргэлт ирж 
байна

АНУ, доллар 2497.66  

Евро  2637.15

Япон, иен 21.52

ОХУ, рубль 41.53

БНХАУ юань 360.57

БНСУ вон 2.09

ВАЛЮТЫН ХАНШ

Г.Байгал
@baigalZGM

Т.Элиса
Шинжээч
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Найдвар тээсэн  зэс 

Зэс “гялалзана”. Энэ оны 
хамгийн өнгөлөг таваараар 
шинжээчид шаргал металлыг 
нэрлэж байна. Зургаан жил 
тасралтгүй уруудсан зэсийн 
ханшийн “үнэгүйдэл” дуусах 
нь. Үнийн уналт ард хоцорсныг 
хэлэх шинжээчдийн дуу хоолой 
чангарч байна. Ялангуяа, ханш 
буураад буцаад сэргэсэн энэ 
өдрүүдэд улам ч чанга болов.   

Шаргал металлын ханш 
шинэ онтой уралдан уруудсан. 
Аравхоёрдугаар сарын эхээр 
6000 ам.долларыг шүргэж бай сан 
ханш хэд хоног дараалан буурлаа. 
Энэ үед зэсийн сэргэлтэд эргэлзэх 
хандлага ч байв. Гэсэн ч хэсэг 
доошилсон ханш эргээд дээшлэв.  
Лондоны металлын биржид 
лхагва гарагийн байдлаар тонн 
зэс 5785 ам.доллартай тэнцэж 
байна. Ханш гурван хувиар 
чангарч, нэг сарын дээд цэгт 
тулсан нь энэ.  

Зэсийн хэрэглээний тал 
хувийг дангаар “залгидаг” 
БНХАУын хэрэглээний 
болон үйлдвэрлэлийн үнийн 
индекс эрчимжжээ. Тус улсын 
үйлдвэрлэлийн үнийн индекс 
өнгөрсөн сард сүүлийн таван 
жилийн оргилд хүрсэн байна. 
Энэ нь урд хөршийн үйлдвэрлэл 
өсөлттэй байгааг илтгэв. Улмаар 
зах зээлд ч эерэг “мессэж” 
боллоо.   

Сайн мэдээ үүгээр дуусахгүй. 
Дэлхийн “Номер 1” эдийн засаг 
500 тэрбум ам.долларын сураг 
дуулгаад удаж байна. АНУ 
хагас их наяд “ногоон”оор дэд 
бүтцээ хөгжүүлнэ. Энэ аварга 
бүтээн байгуулалт зэсийн 
эрэлтийг дэмжиж, үнийг өсгөх 
нь дамжиггүй. Америкаас гадна 
Их Британид ч ийм төлөвлөгөө 
бий. Европын холбооноос өрх 
тусгаарлаад удаагүй энэ улс дэд 
бүтцийн төслүүдээр дамжуулан 
бизнесээ идэвхжүүлэх аж. Их 
гүрнүүдээс зэсийн эрэлт өсөх 
дохио ирж байна. Энэ нь зэсийн 
ханш сэргэнэ гэж зоригтой хэлэх 
эхний шалтгаан болжээ. 

Өсөлт дагуулсан эерэг мэдээ тэй 
зэрэгцээд нийлүүлэлтэд эрсдэл 
учирч магадгүй.  Дэлхийн зэсийн 
хамгийн том үйлдвэрлэгчид 
маргаан дэгдлээ. Чилийн “Es
condida” уурхайд хөдөлмөрийн 
маргаан үүсээд удаж байна. Одоо 
улам ч даамжирч байгаа аж. “Es
condida” бол аварга уурхайн нэг. 
Дэлхийн нийт үйлдвэрлэлийн 
таван хувийг дангаар хангадаг 
гээд бодохоор энэ уурхайн зах 
зээлд үзүүлэх нөлөө чамгүй их.  

“BHPBilliton”, “Rio Tin
to”гийн хамтран эзэмшдэг 
уур хай  2015 онд 1.3 сая тонн зэс 
үйлдвэрлэжээ. Өөрөөр хэл бэл, 
сая давсан тонн зэсийн ний 
лүүлэлтэд эрсдэл учраад байна. 

“Reuters” агентлаг мэдээлс
нээр маргааныг эцэслэх 
бо   ломж бүрхэг байгаа аж. Уур 
хайн ажилчид  цалин нэмж, 

“Өдөр бүр Дракертай хамт” 
номноос “Зохион байгуулалтын 
инерц” хэсгийг онцоллоо. Зөв 
зүйлийг хийх урам зориг, шинэ 
санаа өгөх 366 өдрийн хичээлийн 
эхнийх танд ийн хүрч байна. 
”Өдөр бүр Дракертай хамт” 
ном нь Питэр Ф.Дракерын 
бүтээлүүдийн гол санаануудыг 
багтаан хураангуйлан гаргасан 
бүтээл юм. Үр бүтээлтэй 
захирлын ширээний ном болох 
энэхүү бүтээл нь гүйцэтгэлд 
чиглэсэн болохыг Питэр 
Ф.Дракер тодотгосон удаатай. 
Тэрбээр “Сайнаас агуу руу” 
номын зохиолч Жим Коллинз-д 
“Өөрийгөө дайчилж хүмүүст 
тустай нэгэн бол” гэж хэлсэн 
тухай Жим Коллинз хожим 
нь өгүүлсэн байдаг. Питэр 
Ф.Дракер нь менежментийн 
ухааныг үндэслэгч бөгөөд ХХ 
зууны сүүлийн хагасын менеж-
ментийн хамгийн нөлөө бүхий 
сэтгэгчдийн нэг юм.

Бүх байгууллагууд ямар 
нэгэн сайжруулалт болон 
шинэчлэлтгүйгээр удаан хуга
цаанд ашигтай ажиллаж чадах 

хөтөлбөр, үйл ажиллагаа бай
даггүй гэдгийг мэдэж байх 
шаардлагатай. Ямар ч үйл 
ажиллагаа эрт оройгүй хэзээ 
нэгэн цагт хэрэгцээнээс гардаг. 
Тиймээс үүнийг тоолгүй 
орхидог байгууллагуудаас 
хамгийн том нь Засгийн газар. 
Үнэхээр ямар нэгэн зүйлийг 
хийхээ зогсоож чаддаггүй 
байдал нь төр засгийн үндсэн 
өвчин бөгөөд өнөөдөр засаг 
яагаад доголдолтой байгаагийн 
гол шалтгаан нь энэ. Эмнэлэг, их 
сургуулиуд өчигдрөөсөө салж 
чадах чадвараараа төр засгаас 
бага зэрэг л илүү байдаг. 

Бизнесменүүд ч өнгөр сөн
тэйгөө төрийн түшмэлүүд шиг 
л зууралддаг. Тэд ч ялгаагүй 
ямар нэг хөтөлбөр амжилтгүй 
болбол түүнд зарцуулсан хүчин 
чармайлтаа хоёр дахин ихэсгэж 
хариу барьдаг. Харин тэд азаар 
өөрсдийн хүсэл сонирхлоо 
дураараа өөгшүүлж чаддаггүй 
юм. Тэд зах зээлийн дэг журам 
хэмээх обьектив дэг журамд 
баригддаг. Тэдэнд ашигтай 
байдал хэмээх хөндлөнгийн 
бодит хэмжүүр байдаг. Тиймээс 

Зохион байгуулалтын инерц

Үнэнтэй 
нүүр тулахад 

хүргэдэг дэг 
журам байх 

хэрэгтэй

ӨДӨР БҮР ДРАКЕРТАЙ ХАМТ

Зэсийн ханш сүүлийн нэг сард (ам.доллараар)
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5.600.00

5.500.00

01/10     5.7580.00

урамшуулал олгохыг шаард  сан. 
Гэвч удирдлагууд нь урам шуу
лал олгох боломжгүй гэдгээ 
мэдэгджээ. Гэхдээ ажилчид 
болон удирдлагуудын хурал 
энэ сарын сүүлээр болох товтой 
байгаа юм. Тиймээс салбарынхан 
Чили тийш чих тавиад байна. Энэ 
нь ч учиртай. 

Өнгөрсөн жилүүдэд болсон 
ажилчдын бослого, маргаан зах 
зээлд хүчтэй нөлөөлсөн. “Escon
dida” тэргүүтэй том уурхайнууд 
зэсийн гарцаа бууруулахаа 
мэдэгдсэний дараа ханш нүд 
ирмэхийн зуур дээшилж, 6000 
ам.долларт хүрч байсан юм. 
Энэ мэт шалтгааны улмаас 
Чилиэс ирсэн мэдээ зах зээлд 
хүчтэй нөлөөлж байна. Дээрээс 
нь Чилийн нийлүүлэлт ирэх 
жилүүдэд буурах хандлагатай 
байгааг энд сануулъя. 

Дэлхийн зэсийн үйлдвэрлэл 
2015 онд 18.7 сая тоннд хүрчээ. 
Олон улсын зэсийн судалгааны 
группээс энэ онд үйлдвэрлэл 
өсөхгүй гэж таамаглаж байна. 
Улмаар 2018 онд зэсийн зах зээл 
тэнцвэржих төлөвтэй. 

Үүнээс үзэхэд нийлүүлэлтэд 
эрсдэл, эрэлтэд өсөлт ажиглаг
даж мэдэхээр байна. Тиймээс 
ч шинжээчид зэс “гялалзвал” 
бүү гайх хэмээн сануулж 
бай гаа нь энэ. Олон улсын 
шинжээчид зэсийн ханшийг 
бо гино хугацаанд хэрхэн таа
магласныг харцгаая. Дийлэнх 
нь 5000 ам.доллараас давсан 
таамаг дэвшүүлсэн байна. Зах 
зээлийн хамгийн бүүдгэр төлөв 
танилцуулдаг   “Goldman Sachs” 
хүртэл тонн зэс энэ оны эхний 
улиралд 6200 ам.долларт хүрнэ 
гэж таамаглаж байна. 

Шинжээчдийн дэвшүүлсэн 
эдгээр таамаг манай төсөвт 
суулгасан үнээс өндөр. Монгол 
Улс 2017 оны төсөвтөө тонн 
зэсийг 4693 ам.доллараар бор
луулахаар тооцсон. Зэсийн 
баяж малын экспортоос 570 
тэрбум төгрөг олохоор төсөв
лөсөн юм. Энэ онд манай 
зэсийн салбарын зүтгүүр нь 
“Оюутолгой” болно. Тус ком

пани 850 мянган тонн зэсийн 
баяжмал борлуулж, 462.3 тэрбум 
төгрөгийн татвар төлөхөөр 
төсөвт суулгажээ. “Эрдэнэт” 
үйлдвэр 650 мянган тонн зэсийн 
баяжмал, 4219 тонн молибдены 
баяжмал олборлож, 175.4 орчим 
тэрбум төгрөгийн татвар, ногдол 
ашгийн орлогыг төвлөрүүлэхээр 
тооцжээ. Сүүлийн 23 жилийн 
хугацаанд манай улсын шаргал 
металлын олборлолт 40 хувиар 
ахиад байгаа. Олборлолтоос 
гадна нөөц ч дээшилж буй.  Уул 
уурхай, хүнд үйлдвэрийн яамны 
мэдээлснээр сүүлийн зургаан жил 
зэсийн хайгуулыг эрчимжүүлж, 
80 орчим илрэл, 300 гаруй 
эрдэсжсэн цэг тогтоосон байна. 
Ингэснээр 2.3 сая тонн таамаг 
нөөц илрүүлж, зэсийн нөөцийг 
зузаатгасан болохыг Ашигт, 
малтмал, газрын тосны газраас 
мэдээлэв. Мөн цаашид ч нөөц 
нэмэгдэх боломжтойг дурджээ. 

Үүнээс үзэхэд энэ онд Мон гол 
Улс төлөвлөсөн орлогоо зэсийн 
салбараас олох боломж байна. 
Ингээд зогсохгүй зэс “гялалзвал”, 
бид ч ахиу ашиг хүртэх нь.   

ч амжилтгүй болон үр бүтээлгүй  
байдлаас хэзээ нэгэн цагт 
салахаас өөр сонголтгүй болдог. 
Засгийн газар, эмнэлэг, арми 
зэрэг байгууллагын хувьд эдийн 
засаг л ганц хязгаарлалт нь юм. 

Бүх байгууллага өөрчлөг
дөх чадамжтай байх ёстой. 
Бидэнд бизнест буй зах 
зээлийн туршилт болон ашигт 
байдлын хэмжүүртэй адил 
бусад байгууллагуудад тохирох 
зарчим, шалгуур хэрэгтэй. 
Тэдгээр зарчим, шалгуур нь 
харилцан адилгүй байх болно. 
Бүх байгууллагад тэднийг 
үнэнтэй нүүр тулахад хүргэдэг 
дэг журам байх хэрэгтэй. 

Гүйцэтгэх зүйл: Таны аш
гийн бус байгууллага үйл 
ажил лагаагаа хянах нарийн 
зарчим, шалгууртай, эсэхийг 
нягтална уу. 

“Өдөр бүр Дракертай 
хамт” номын талаар АПУ 
компанийн гүйцэтгэх захирал 
Ц.Эрдэнэбилэг “Үйлдвэрийн 
менежмент үнэхээр амаргүй, 
нарийн түвэгтэй байдаг зүйл. 
Би анх компанийн, тэр тусмаа 
үйлдвэрийн үйл ажиллагааг 
удирдах арга зүйн талаар 
үйлдвэрийн ахмад удирдлага 
хамт олноос их зүйлийг сурч 
ажил амьдралдаа хэрэгжүүлж 
үр дүнг нь ч мэдэрч байна. 
Залуучуудад болон бусдад, 
зөв оновчтойгоор сайн 
удирдах талаар өөрөөсөө илүү 
туршлагатай хүмүүсээс, шууд 
болон бүтээлүүдээс нь суралцах 
нь маш зүйтэй шүү хэмээн 
зөвлөе” гэж өгүүлсэн юм. 

Канадын Хөрөнгийн биржид 
бүртгэлтэй “Erdene Resource 
Development” компани “Баян 
хөндий” төслийн өрөмдлөгийн 
үр дүнг танилцууллаа. Тус 
компанийн мэдээлснээр 
өндөр эрдэсжилттэй, газрын 
давхаргатай ойр алтны гол судал 
нь зүүн хойд зүгт 200 метрээр 
нэмэгджээ. “Erdene Resource De
velopment” нийт найман цооногт 
1370 метрийн гүнд өрөмдлөг 
хийсэн. Үүнээс зургаан 
цооногт хийсэн өрөмдлөг нь 

алтны эрдэсжилттэй давхаргад 
хүрсэн байна. Иймээс нөөцийн 
хэмжээ анх тооцсоноос их байх 
магадлалтай гэж үзжээ. Тус 
компани алтны судлын шинэ 
зорилтот хэсгийг "Midfield Zone" 
гэж нэрлэж байгаа. “Газрын 
гадаргад ойр, өндөр зэрэглэлийн 
алтны эрдэсжилт байгааг 
судалгааны үр дүн баталсан" 
гэдгийг “Erdene Resource Devel
opment“ компанийн гүйцэтгэх 
захирал Питер Акерлий онцолж 
байна. Мөн тэрбээр 2017 онд 
“Баян хөндий” болон “Алтан 
нар” төслийн хүрээнд зорилтот 
хэсгүүдэд өрөмдлөгийн ажлаа 
эхлүүлнэ.

УУЛ УУРХАЙ 

“Баян хөндий”-н  алтны гол 
судал 2000 метрээр нэмэгджээ

Зэсийн ханшийн төлөв2017 оны I улиралд
            (ам.доллараар)

“Goldman Sachs”   6200
“JPMorgan”   4900
“Deutsche Bank”   4400
“Citigroup”   6000
“ Codelco”   5200
“ABN AMRO   5600
“Macquarie”  5350
“Commerzbank”    5200
BMI    5100
“Society Generale”  4200
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62.28 +3.89% 1/11/2017

0.02 -9.09% 1/11/2017

8.4 +3.7% 1/11/2017

0.033 +3.13% 1/11/2017

0.013 -7.69% 1/11/2017

4.62 -11.15% 1/11/2017

4.7 +7.8% 1/11/2017

0.255 -3.77% 1/11/2017

0.2 +5.26% 1/11/2017

0.43 -1.15% 1/11/2017

Азийн хувьцаануудын ханш өслөө 

99903584, 99903581

Азийн хөрөнгийн зах зээлийн 
индексүүд өсөлттэй байв. Ази, 
Номхон далайн бүсийн жишиг 
индекс 0.3 хувиар дээшилсэн 
бай на. Тухайлбал, Хонконгийн 
хувьцаа нуудын ханш 10 өдөр 
дараа лан өссөн. Hang Seng 
Composite индекс 0.5 хувиар 
дээшилжээ.  

Тэрчлэн БНСУын хөрөнгийн 
зах зээлийн өсөлт 2015 оны 
долдугаар сараас хойш анх 
удаа Азийг тэргүүлэв. БНСУ

ын жишиг индекс Kospi 1.6 
хувиар чангарсан байна. Өмнөд 
Солонгосын “Samsung Elec
tronics” компанийн хувьцааны 
ханш гурван хувиар чангарсан.  
Хятадын хэрэглээний болон 
үйлдвэрлэлийн үнийн индекс 
өсөлттэй гарсан. Энэ нь зах зээлд 
эергээр нөлөөлөв. 

Уул уурхай болон технологийн 
компаниудын үнэт цаасны ханш 
өссөнөөр Австралийн S&P 200 
ин декс 0.2 хувиар дээшилжээ. 

МОНГОЛД ҮЙЛ АЖИЛЛАГАА ЯВУУЛДАГ ГАДААД КОМПАНИУД

ТҮҮХИЙ ЭД

RIO TINTO RIO ASX AUD

WOLF PETROLEUM WOF ASX AUD

PETRO MATAD MATD LON GBX

ASPIRE MINING AKM ASX AUD

GUILDFORD COAL GUF ASX AUD

PROPHECY DEVELOPMENT PCY TSX CAD

TURQUOISE HILL RESOURCES TRQ TSX CAD

SOUTHGOBI RESOURCES SGQ TSX CAD

XANADU MINES XAM ASX AUD

ENTREE GOLD ETG TSX CAD

НЭР СИМБОЛ НЭГЖ ХАНШ ($) ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

АЛТНЫ СПОТ XAU унци 1189.48 +0.43% 1/11/2017

ЦАГААН АЛТ PLA унци 983.1 +0.03% 1/11/2017

МӨНГӨ SIA унци 16.865 +0.1% 1/11/2017

ЗЭС (COMEX) HGA фунт 262 +0.29% 1/11/2017

ТӨМРИЙН ХҮДЭР TIOA тонн 78.6 +0.42% 1/11/2017

WTI ТОС CLA баррель 50.94 +0.24% 1/11/2017

БРЕНТ COA баррель 53.71 +0.13% 1/11/2017

БЕНЗИН XBA  155.74 +0.69% 1/11/2017

БАЙГАЛИЙН ХИЙ NGA Mmbtu 3.239 -1.19% 1/11/2017

НҮҮРС (NYMEX) QZA тонн 334.75 +0.51% 1/11/2017

НҮҮРС (NEW CASTLE) XWA тонн 80.6 -0.68% 1/11/2017

ЭЛСЭН ЧИХЭР SBA фунт 0.204 +0.29% 1/11/2017

БУДАА RRA центнер 9.65 -0.26% 1/11/2017

БУУДАЙ WA бушель 425.25 -0.35% 1/11/2017

КАКАО CCA тонн 2207 +1.05% 1/11/2017

КОФЕ KCA фунт 1.477 +2.43% 1/11/2017
Энэхүү ханшийн мэдээлэл нь хүснэгтэд заасан өдрийн 15 цагийн байдлаарх дүн тул 
үүнээс хойш өөрчлөгдсөн байх боломжтой. 
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НЭР СИМБОЛ БИРЖ ВАЛЮТ ХАНШ ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО
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НЭР СИМБОЛ ХАНШ (нэгж) ӨӨРЧЛӨЛТ         ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

NASDAQ COMPOSITE CCMP 5551.82 +20 +0.36% 1/11/2017
DAX INDEX DAX 11583.3 +19.31 +0.17% 1/11/2017
TORONTO STOCK EXCHANGE SPTSX 15426.28 +37.33 +0.24% 1/11/2017
S&P/ASX 200 AS51 5771.48 +10.78 +0.19% 1/11/2017
S&P 500 INX 2268.9 +0.01 0.00% 1/11/2017
SHANGHAI COMPOSITE SHCOMP 3152.829 -8.84 -0.28% 1/11/2017
DOW JONES INDUSTRIAL AVERAGE INDU 19855.53 -31.85 -0.16% 1/11/2017
TOP 20 MSETOP 12233.36 +24.99 +0.2% 1/11/2017
FTSE 100 UKX 7275.47 +37.7 +0.52% 1/11/2017
HANG SENG HSI 22926.2 +181.35 +0.8% 1/11/2017
NIKKEI 225 NKY 19364.67 +63.23 +0.33% 1/11/2017
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ДЭЛХИЙН ГОЛЛОХ ИНДЕКСҮҮД

Тухайн өдөр арилжаалагдсан хувьцаа

МОНГОЛЫН ХӨРӨНГИЙН БИРЖ

НЭР  СИМБОЛ ХАНШ (нэгж) ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

ГОВЬ ХК   GOV 10330 1.47 % 1/11/2017
СҮҮ ХК   SUU 128.7 -0.66 % 1/11/2017
АДУУН ЧУЛУУН ХК   ADL 1750 0.06 % 1/11/2017
АТАР ӨРГӨӨ ХК  ATR 62000 0.00 % 1/11/2017
БАГАНУУР ХК   BAN 2100 5.00 % 1/11/2017
АРИГ ГАЛ ХК   EER 2300 0.00 % 1/11/2017
ХӨХ ГАН ХК   HGN 65.99 7.30 % 1/11/2017
ЖЕНКО ТУР БЮРО ХК   JTB 67.9 13.15 % 1/11/2017
ФРОНТИЕР ЛЭНД ГРУПП ХК   MDR 450.01 0.00 % 1/11/2017
МАТЕРИАЛИМПЕКС ХК   MIE 8200 0.00 % 1/11/2017
МЕРЕКС ХК   MRX 69 15.00 % 1/11/2017
НАКО ТҮЛШ ХК   NKT 162 0.01 % 1/11/2017
РЕМИКОН ХК   RMC 55.53 5.37 % 1/11/2017
ТАВАНТОЛГОЙ ХК   TTL 2679 2.53 % 1/11/2017
УИД ХК   UID 549.01 -10.73 % 1/11/2017
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 Hang Seng индекс сүүлийн нэг сард ( нэгжээр)

22,500.00

22,000.00

21,500.00

01/11     22,893.73


